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Z kanceláře starosty

Vážení spoluobčané,
dovolte, abych Vás co nejsrdečněji pozdravil 
v roce 2015 z funkce starosty obce Mokrá-Ho-
rákov a současně Vám poděkoval za Vaši pod-
poru a hlasy v letošních komunálních volbách.
V naší obci bylo ustavující zasedání z důvodů 
stížnosti pro neplatnost voleb posunuto až 
na 20. listopad 2014, mohli jsme jej uskutečnit 
až po rozhodnutí krajského soudu.Na něm 
byla zvolena nová rada obce ve složení: Aleš 
Ryšánek – starosta, Michal janků – místosta-
rosta, Oldřich Drápal, Mirek Barták, Tomáš 
Koutný – radní obce. Věřím, že nové složení 
rady naváže na tvůrčí období z let minulých.
Další informace si přečtete v článku uvnitř 
Zpravodaje.
Na dalším jednání zastupitelstva 16. pro-
since byl schválen rozpočet obce ve výši 
33 690 000 Kč. Podrobnosti o rozpočtu najdete 
v příspěvku předsedy finančního výboru.
Co nás čeká v roce 2015
Jako prioritu si obecní zastupitelstvo vytyčilo 
rekonstrukci školního bazénu, na níž žádáme 
dotaci a vybudování chodníku od autobusové 
zastávky v Mokré kolem zdravotního střediska 
k základní škole (tato investiční akce se měla 
realizovat během loňských prázdnin, stavební 
povolení ale obec dostala až v listopadu.
Stavební úřad
Doslova v těchto dnech probíhá výběrové ří-
zení na vedoucí stavebního úřadu a dokončují 

se stavební úpravy pro nově zřízený stavební 
úřad obce Mokrá-Horákov(s uzemní pů-
sobností Velatice a Sivice). Kanceláře úřadu 
budou umístěny v přízemí Obecního úřadu 
se samostatným vstupem. Příspěvek na chod 
stavebního úřadu od Ministerstva vnitra bude 
činit 1 229 000 Kč ročně.
Během prvního pololetí plánujeme také vybu-
dování parkovacích stání pro potřeby obecní-
ho a stavebního úřadu.
A právě v souvislosti s budováním stavebního 
úřadu žádáme všechny občany a stavebníky 
o trpělivost „při rozjezdu našeho nového 

stavebního úřadu“. Věřím, že stavební úřad 
bude během několika týdnů fungovat lépe než 
bývalo zvykem v minulosti.
V letošním roce se opět uskutečnila v naší obci 
Tříkrálová sbírka.Poděkování patří všem ko-
ledníkům, jejich vedoucím a zástupci oblastní 
charity Rajhrad paní Ženožičkové. Jsem rád, 
že se podařilo opět navýšit celkovou částku 
tentokrát na 71 021 Kč.
Na závěr mi dovolte, abych Vás pozval 
na Obecní ples, který se koná 31. ledna 2015.

Starosta obce Aleš Ryšánek

Rozpočet obce na rok 2015
Při tvorbě rozpočtu na rok 2015 jsme počítali 
s několika většími investicemi. Některé jsou 
nové, jiné zůstaly podobné jako v minulých 
letech.
Největší investicí je rekonstrukce bazénu ZŠ 
Mokrá. Pokud dostane obec dotaci bude se 
na ní podílet přibližně částkou 4 000 000 Kč 
– předpokládaná projekční cena bude cca 
12 mil. Kč V rámci rekonstrukce je počítáno 
s opravami sociálních zařízení u jídelny a nad 
tělocvičnou.
Z minulého roku nebyla dokončena stavba 
chodníku mezi autobusovou zastávkou a zdra-
votním střediskem. Zde je počítáno s investicí 
přibližně jeden milión korun. 
Vzhledem ke vzniku stavebního úřadu v naší 
obci je potřeba provést stavební úpravy přímo 
v budově obecního úřadu – jde o vybavení 
kanceláře, vybudování archívu a zaizolování 
spodní část budovy. Z tohoto důvodu došlo 
k většímu navýšení peněz v kapitole Obecní 
úřad. Další stavební náklady ve výši 100 000 Kč 
jsou spojeny s opravou vyhořelé elektroinstala-
ce v Kulturním domě v Horákově, dále se bude 
rekonstruovat byt, kde vzniknou dvě nové 
místnosti k využití aktivit spolků v obci.

K navýšení kapitoly Pevný domovní odpad se 
počítá s postupnou opravou (v letošním roce 
200 000 Kč) vybudování nových domečků 
na popelnice a přesunu domku u školy z dů-
vodu zvýšení bezpečnost žáků přicházejících 
do školy ze strany nového parkoviště. Dále 
se počítá s částkou 100 000 Kč na vytvoření 
projektu na obnovu zeleně na veřejných pro-
stranstvích v Mokré na sídlišti. 
V kapitole Pitná voda je vyčleněna částka 
500 000 Kč na zařízení ATS (automatická 
tlaková stanice zásobování vodou) k posílení 
tlaku vody na Příhoně a Dlouhých kopaninách.
Obec je stále zatížena roční splátkou za kanali-
zaci 2 923 000 Kč.
Tohle je přehled největších finančních inves-
tičních výdajů obce. Nejsou zde zahrnuty man-
datorní výdaje, které se s malými obměnami 
opakují každý rok a lze je nalézt ve schváleném 
rozpočtu obce na internetových stránkách 
obce.
Na zastupitelstvu obce 16. 12. 2014 byl 
jednohlasně schválen rozpočet ve výši 
33 690 000 Kč.

Martin Vojtěch, předseda finančního výboru

V tomto čísle najdete
Rozpočet obce ...str. 1
Zničené Jezulátko ...str. 2
Tříkrálová sbírka ...str. 23
Příběh vojáka str. 24
Horákovský hrad ...str. 26
Mokrská kulturistika ...str. 30

Fotografie na titulní straně: 
František Krpenský
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Upozornění o rušení spojů
Z důvodu malé vytíženosti těchto linek jsou zrušeny tyto spoje:

Změna v jízdním řádu IDS JMK linky 701 od 14. 12.2014
Dojde ke zrušení spojů s odjezdy v 8:08 hod a 12:58 hod z Brna.

A zrušení nadstandartních spojů cementárna – Mokrá-Horákov, lom
Čísla spojů: 203 + 233, 204 + 234, 176 + 177,

Hodiny odjezdů: Sobota + neděle 6:15 hod + 18:15 hod, 5:35 hod + 17:35hod,
Pracovní dny 22:09 hod + 21:36 hod

Kandidátní listina Hlasy Počet 
kandidátů

Přepočtený základ 
dle počtu kandidátů

Přepočtené % 
platných hlasů

Počet 
mandátůčíslo název abs. v %

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 2 332 15,39 15 15 157,00 15,38 2

2 ZMĚNA 901 5,94 15 15 157,00 5,94 1

3 ANO 2011 675 4,45 8 8 083,73 8,35 0

4 SNK obce Mokrá-Horákov 3 754 24,77 15 15 157,00 24,76 4

5 Občanská demokratická strana 1 219 8,04 11 11 115,13 10,96 1

6 Komunistická str.Čech a Moravy 1 263 8,33 15 15 157,00 8,33 1

7 Česká str.sociálně demokrat. 5 013 33,07 15 15 157,00 33,07 6

Kandidátní listina Kandidát Navrhující
strana

Politická
příslušnost

Hlasy Pořadí
zvoleníčíslo název poř. 

číslo
příjmení, jméno, tituly věk abs. v %

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 1 Rotreklová Eliška PaedDr. 60 KDU-ČSL KDU-ČSL 303 12,99 1

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 2 Koutný Tomáš Ing. 29 KDU-ČSL KDU-ČSL 252 10,8 2

2 ZMĚNA 13 Divácký Jaroslav 50 NK BEZPP 104 11,54 1

4 SNK obce Mokrá-Horákov 1 Drápal Oldřich 44 NK BEZPP 399 10,62 1

4 SNK obce Mokrá-Horákov 2 Janků Michal 32 NK BEZPP 322 8,57 2

4 SNK obce Mokrá-Horákov 5 Skotalová Monika Ing. 34 NK BEZPP 322 8,57 3

4 SNK obce Mokrá-Horákov 3 Švehlová Barbora Ing. 45 NK BEZPP 315 8,39 4

5 Občanská demokratická strana 1 Rubínová Kateřina Ing. 47 ODS BEZPP 200 16,4 1

6 Komunistická str.Čech a Mo-
ravy

4 Boudný Vlastimil Ing. 66 KSČM KSČM 119 9,42 1

7 Česká str.sociálně demokrat. 1 Ryšánek Aleš 47 ČSSD ČSSD 503 10,03 1

7 Česká str.sociálně demokrat. 2 Barták Miroslav 46 ČSSD ČSSD 411 8,19 2

7 Česká str.sociálně demokrat. 5 Vojtěch Martin Mgr. 41 ČSSD BEZPP 396 7,89 3

7 Česká str.sociálně demokrat. 3 Horáček Petr 72 ČSSD BEZPP 374 7,46 4

7 Česká str.sociálně demokrat. 4 Harašta Ludislav 67 ČSSD ČSSD 335 6,68 5

7 Česká str.sociálně demokrat. 6 Klinkovská Martina DiS. 39 ČSSD BEZPP 338 6,74 6

Zvolení zastupitelé dle výsledku

Výsledky voleb do zastupitelstva obce

Zničené Jezulátko 
Během Vánoc zatím neznámý pachatel 
urazil hlavu sošky Jezulátka u kapličky 
v Mokré. Vedení obce vyzývá pachatele, 
aby se přihlásil a podílel se na restaurování 
sošky, která má svou historickou hodnotu.

Omluva
Redakce se omlouvá Kristýně Kousalíko-
vé, která byla autorkou článku o obecních 
hodech, avšak šotek podepsal článek 
jménem Barbory Kaplánkové.
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Výtah z usnesení ustavujícího zasedání zastupitelstva obce  
konaného 20. 11. 2014
Přítomno: 14 členů ZO z 15
Omluven: V. Boudný

Starosta obce navrhuje ZO provést ná-
sledující  hlasování  tajným  způsobem 
volby  starosty,  místostarosty,  členů 
rady obce, předsedu finančního výboru 
a předsedu kontrolního výboru.

Starosta vyzval členy zastupitelstva k po-
dávání návrhů na funkci starosty – navržen 
Aleš Ryšánek

Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov 
volí starostu Aleš Ryšánek

Výsledek hlasování  
Aleš Ryšánek 
Pro: 13 hlasů 

Starosta vyzval členy zastupitelstva k podá-
vání návrhů na funkci místostarosty – navr-
žen Michal Janků.

Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov 
volí místostarostu Michal Janků.

Výsledek  hlasování  Michal  Janků 
Pro: 12 hlasů

Předsedající – starosta vyzval členy zastu-
pitelstva k podávání návrhů na funkci člena 
rady obce – navržen Miroslav Barták.

Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov 
volí člena rady obce Miroslav Barták.

Výsledek hlasování Miroslav Barták 
Pro: 11 hlasů

Starosta vyzval členy zastupitelstva k po-
dávání návrhů na funkci člena rady obce 
– navržen Ing.Tomáš Koutný.

Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov 
volí člena rady obce Ing. Tomáš Koutný.

Výsledek hlasování Ing. Tomáš Koutný 
Pro: 13 hlasů

Starosta vyzval členy zastupitelstva k po-
dávání návrhů na funkci člena rady obce 
– navržen Oldřich Drápal.

Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov 
volí člena rady obce Oldřich Drápal.

Výsledek hlasování Oldřich Drápal 
Pro: 11 hlasů

Zřízení  finančního  výboru,  volba 
předsedy

Dle § 117 zákona o obcích zastupitelstvo 
obce zřizuje jako své iniciativní a kontrolní 
orgány výbory. Finanční výbor zastupi-
telstva obce zřizuje vždy a jsou nejméně 
tříčlenné.

Pro: 14 hlasů 
Starosta vyzval členy zastupitelstva k podá-
vání návrhů na funkci předsedy finančního 
výboru – navržen Mgr. Martin Vojtěch

Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov 
volí  Předsedu  finančního  výboru 
Mgr. Martina Vojtěcha.

Výsledek hlasování Mgr. Martin 
Vojtěch Pro: 12 hlasů

Zřízení  kontrolního  výboru,  volba 
předsedy 

Dle § 117 zákona o obcích zastupitelstvo 
obce zřizuje jako své iniciativní a kontrolní 
orgány výbory. Kontrolní výbor zastupi-
telstva obce zřizuje vždy a jsou nejméně 
tříčlenné.

Pro: 14 hlasů
Starosta vyzval členy zastupitelstva k podá-
vání návrhů na funkci předsedy kontrolního 
výboru – navržen Ing. Vlastimil Boudný

Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov 
volí  předsedu  kontrolního  výboru 
Ing. Vlastimil Boudný.

Výsledek hlasování Ing. Vlastimil Boudný 
Pro: 12 hlasů

Ceny vodného a stočného v roce 2015
Stejně jako v uplynulém roce, tak i letos vám 
přinášíme informaci o ceně vodného a stoč-
ného ve všech obcích sdružených ve Svazku 
obcí pro vodovody a kanalizace Šlapanicko 
(dále jen Svazek).
Závazek České republiky v rámci Ope-
račního programu životní prostředí 
(z tohoto programu čerpá Svazek finanční 
prostředky na stavbu Posílení skupinového 
vodovodu I. etapa) byl, aby ceny rostly me-
ziročně o 5% nad úroveň inflace, v rámci 
Fondu soudržnosti (financována stavba 
kanalizace) o 3% nad úroveň inflace, a to 
minimálně po dobu udržitelnosti projek-
tu, tj. 5 let od kolaudace díla. V  prvním 
pololetí  letošního  roku  Svaz  vodovodů 
a  kanalizací měst  a  obcí  s. r. o.  společně 
s  vedením  VODÁRENSKÉ  AKCIOVÉ 
SPOLEČNOSTI,  a.  s.  a  jednotlivými 
Svazky,  vyjednaly  na  Ministerstvu 

životního  prostředí  snížení  tohoto  po-
vinného  nárůstu,  a  to  z  5%  na  2%  nad 
inflaci,  což  povede  ke  zpomalení  růstu 
ceny vody.
Také pro rok 2015 platí, že při srovnání 
výše ceny vodného a stočného v rámci 
republiky jsme ve středu pomyslné ta-
bulky (69,62 Kč/m3 – VaK Kroměříž, 
103,67 Kč/m3 – ČEVAK Tábor). V letech 
2006 a 2007 jsme měli jednu z nejvyšších 
cen vodného a stočného v republice.

Rok 2015 bez DPH s DPH
Vodné (Kč/m3) 37 42,55

Stočné (Kč/m3) 40,36 46,41

Celkem (Kč/m3) 77,36 88,96

Pro srovnání ještě uvádím, že v roce 
2011 byla cena vodného a stočného 

72,88 Kč/m3, v roce 2012 78,54 Kč/m3, v roce 
2013 83,52 Kč/m3, v roce 2014 87,40 Kč/m3. 
Pokud bychom tedy chtěli vyčíslit navýšení 
ceny vodného a stočného v korunách, byla 
v roce 2012 zvýšena cena o 5,66 Kč/m3, 
v roce 2013 bylo toto navýšení o 4,98 Kč/m3 
a v roce 2014 o 3,88 Kč/m3. Navýšení ceny 
pro rok 2015 je o 1,56 Kč/m3.

Pokud budeme vycházet z průměrné roč-
ní spotřeba vody na osobu za rok 36 m3 
(ve skutečnosti je nižší), která je dána 
zákonem č. 274/2001 Sb., o vodovodech 
a kanalizacích pro veřejnou potřebu, ve zně-
ní pozdějších předpisů, znamená navýšení 
vodného a stočného pro rok 2015 zatížení 
peněženky každého občana našeho Svazku 
za rok o 56,15 Kč.

Ing. Markéta Staňková, tajemnice Svazku
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Informace o zahájení provozu stavebního úřadu
Zatím vedení obce nemůže sdělit přesné datum, protože probíhá výběrové řízení na pracovníka, které se řídí přesnými podmínkami. V tuto 
chvíli žádáme stavebníky o trpělivost. Předpokládaný začátek provozu odhadujeme na měsíc únor.  Děkujeme za pochopení.

Proč obec nezřídí v Mokré-Horá-
kově bankomat?

Již před dvěma lety oslovilo vedení obce 
Českou spořitelnu s dotazem možnosti 
zřízení bankomatu.Požadavky bankovního 
ústavu byly následující: mít vlastní prostory. 
Prostory se našly v budově zdravotního stře-
diska, jednorázové náklady na úpravy nutné 
k zahájení provozu však byly odhadnuty 
na 450 000 Kč, náklady na provoz by dosáh-
ly až částky 20 000 Kč měsíčně. Z důvodů 
vysokých nákladů se rada obce rozhodla 
zřízení bankomatu nerealizovat.

Proč obec investovala částku 
250 000 Kč na opravu Památníku 
padlých v Horákově?

Památníkem vyjadřujeme poctu obětem 
1. a 2. světové války, kteří položili život 
za naši vlast. Památník nebyl od jeho vzni-
ku v roce 1923 nikdy opravován, a proto 
se vedení obce už delší čas snažilo zajistit 
finance na jeho opravu. Dotaci ve výši 
150 000 Kč poskytl hejtman JMK Michal 
Hašek, 100 000 Kč bylo splaceno z rozpočtu 
obce. Domníváme se, že vzdát poctu našim 
předkům je naše povinnost.

Proč se nekonal v roce 2014 ad-
ventní koncert?

Příprava kulturních akcí se plánuje s ně-
kolikaměsíčním až ročním předstihem dle 
obsazenosti kalendáře umělců a hudebních 
těles. Jelikož se v roce 2014 konaly komu-
nální volby, nebylo možné včas adventní 
koncert zorganizovat a připravit.Proto ani 
děti z mateřské a základní školy se na kon-
cert nepřipravovaly. Doufám, že důstojnou 
náhradou byl koncert právě dětí z mateřské 
a základní školy také v kulturním domě.

Otázky a odpovědi
Protože se občané často ptají na podobné věci, rozhodlo se vedení obce zavést rubriku otázky a odpovědi, ve které budeme odpovídat 
na témata, o která se zajímáte. 
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Rekonstrukce Základní umělecké školy Mokrá
Uživatel objektu Základní umělecká ško-
la, Pozořice spolu s vlastníkem objektu 
a pozemku Jihomoravským krajem zajistili 
opravu statiky budovy.
Na přístavbě byli patrné statické poruchy 
na nosném zdivu, příčkách i podlahách. 
Situaci bylo nezbytné řešit z důvodu 

předcházení dalším škodám, které by mohly 
vyústit až v havarijní stav a ohrožení bezpeč-
nosti. Rekonstrukce probíhala v měsících 
červen–říjen 2014. 
Finančně se na rekonstrukci podílel Jihomo-
ravský kraj a to 1 mil Kč, dále pak z vlastních 
zdrojů ZUŠ Pozořice 500 000 Kč. Obec 

Mokrá-Horákov zastoupená panem sta-
rostou Alešem Ryšánkem přispěla částkou 
20 000 Kč na výměnu oken.
Poděkování patří všem zúčastněným a sta-
vební firmě STAVIMAL s. r. o a jejich společ-
níkům za velice zdařilou rekonstrukci.

Hana Navrátilová, ředitelka ZUŠ Pozořice

Rozsvícení vánočního 
stromku
První adventní neděli se už potřetí sešli 
občané Mokré-Horákov na slavnostním 
rozsvícení vánočního stromku. Mrzlo až 
praštělo, a proto velký potlesk sklidili jak 
děti z mateřské školy, tak děti ze základky 
i základní umělecké školy, které zahrály 
na hudební nástroje i zazpívaly. Sešlo se 
na dvě stovky lidí, popíjel se čaj i svařené 
víno a atmosféra byla velmi příjemná. Pří-
tomní si také odnesli domů mnohé zajímavé 
vánoční ozdoby.

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 1/2015 Radnice informuje
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Žádáme jubilanty, kteří nechtějí být zveřejňováni, aby včas zaslali 
sdělení na Obecní úřad Mokrá-Horákov. J. Urbánková

Výročí – říjen, listopad, prosinec
50 let

Ondráčková Lýdia leden Mokrá 326

Rozsypalová Ivona leden Mokrá 316

Matoušková Eva leden Mokrá 325

Korityáková Taťána leden Mokrá 5

Machačová Jana leden Mokrá 328

Neveselý Marek leden Mokrá 329

Hájek Jiří únor Mokrá 319

Červinková Zdeňka únor Mokrá 54

Daňková Jana únor Horákov 20

Coufalová Renata březen Mokrá 324

Doleželová Ilona březen Mokrá 335

60 let

Němcová Marcela leden Horákov 175

Malechová Jarmila leden Mokrá 310

Křešťáková Miluše leden Horákov 135

Čáslavová Helena únor Mokrá 346

Patáková Helena únor Mokrá 191

Ševčíková Miluše únor Mokrá 333

Trdlicová Hana březen Mokrá 341

Richterová Zdenka březen Mokrá 316

70 let

Šebestová Jana leden Mokrá 320

Vaverková Zdeňka leden Mokrá 208 E

Kopřivová Miroslava leden Mokrá 342

Bičanová Vlasta leden Mokrá 333

Beníček Jiří březen Mokrá 344

Řepová Anna březen Mokrá 200

80 let

Vopálka Václav březen Mokrá 305

Šumberová Františka březen Horákov 80

81 let

Vodáková Emílie únor Mokrá 130

Brzobohatý Alois březen Mokrá 44

82 let

Švehlák František leden Mokrá 315

Jarolík Josef březen Horákov 117

Šmerda Josef březen Mokrá 193

83 let

Rolinková Jarmila únor Mokrá 238

Zapletal František březen Mokrá 251

84 let

Koudelka Bedřich leden Horákov 142

Vaculová Jarmila únor Horákov 44

Plotěná Milada březen Mokrá 142

85 let

Zajíčková Zdeňka únor Mokrá 307 

Macháčková Jarmila březen Horákov 69

88 let

Mazalová Marie leden Horákov 29 

Macháčková Jarmila únor Horákov 154

91 let

Ondráčková Anna březen Mokrá 324

92 let

Ruibar František únor Horákov 121

Řepová Růžena březen Mokrá 140

Úmrtí
Šmerda Bohuslav zemřel v říjnu Mokrá 98

Bárta Bohumil zemřel v listopadu Mokrá 334

Kolář Jaromír zemřel v listopadu Mokrá 304

Noví občánkové
Fikrová Sofie březen Mokrá 155

Dobšák Jan duben Mokrá 318

Schwangmaierová Simona duben Mokrá 207

Toman Teodor duben Horákov 25

Ilgner Jan květen Mokrá 228

Ždánská Barbora květen Mokrá 313

Holemá Adéla červen Horákov 6

Singerová Ema červen Mokrá 347

Beneš Christien červen Mokrá 207

Škařupa Vilém červen Mokrá 367

Fiantová Kristýna červen Mokrá 316

Koplíková Kateřina červenec Mokrá 317

Zvara Petr červenec Mokrá 367

Pirklová Denisa červenec Mokrá 232

Špaka František srpen Mokrá 41

Bílková Karin srpen Mokrá 100

Vagnerova Greta září Mokrá 313

Chvojková Eliška září Horákov 170

Charvát Tadeáš říjen Mokrá 331

Kolářová Sabina prosinec Mokrá 322

Žádáme rodiče, aby hlásili narození nových občánků na Obecním úřadě 
Mokrá.

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 1/2015  Radnice informuje
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Školní rok 2014/2015
V tomto školním roce nastoupilo do naší 
školy celkem 328 žáků, tedy stejně jako 
na začátku minulého školního roku. Z toho 
je 161 žáků z Mokré, 57 žáků z Horákova, 
58 žáků z Velatic, 32 žáků z Hostěnic a 20 
žáků s jiným trvalým bydlištěm. Ve škole 
však máme jednu třídu navíc. Nespojili jsme 
původní tři třídy prvního ročníku do dvou. 

Jednu třídu 2. ročníku bude finančně zajiš-
ťovat zřizovatel školy, který vyhověl petici 
rodičů za nespojení tříd tohoto ročníku. 
Přeji všem žákům i pedagogům, aby se jim 
práce v tomto školním roce dařila alespoň 
tak, jako v předchozích letech.

Josef Palík, ředitel

Vánoce, Vánoce, aneb co kdyby letos začal padat sníh, o trochu dřív
Letošní zahájení školního roku máme 
za sebou. Dva měsíce uběhly kdoví kam 
a je tu další školní rok. Na 1. září se někdo 
těší moc, někdo trochu a někdo vůbec. Na-
chystali jsme letos zahájení vánočně zimní. 
Měla to být recese. Asi jsme to přivolali. 
V pondělí 1. září nejen modul Aladin sku-
tečně sliboval zimu a déšť, proto byla akce 
z venku přeložena do vestibulu školy.
Vzhledem k množství žáků a hlavně 
příchozích rodičů vznikla mačkanice 

a na připravené aktivity měl šanci se dostat 
málokdo. Tak pro všechny co chtěli, ale 
neprotlačili se: Lepili se hvězdy se slovy "Jsi 
moje hvězda", v S-boxu splněných přání 
jste si mohli něco přát a paní Zima čtveřici 
zimně oblečených žáků za heslo "Zima" 
rozdávala odměnu.
Prostoru bylo opravdu málo, takže se to 
málokomu podařilo. Poslechli jsme si pro-
jev pana ředitele a starostů a vtom zazvo-
nilo. Starší žáci vyrazili zaujmout výhodná 

místa ve třídě a prvňáčci se svými strážný-
mi anděly vyšli do jídelny, kde na ně čekal 
balíček s pastelkami a nové paní učitelky. 
Už jsou z nich školáci – hip hip hurá!!! 
No a co říci závěrem. Neměli jsme se bát 
nepříznivé předpovědi a nechat zimní akci 
venku, ale ne vždycky všechno v životě 
vyjde podle představ. Dneska už za sebou 
máme první zážitky a jedničky, či jiné 
známky. Tak hurá do toho.

Bohuslava Kopecká a Jana Kubáňová

Divadelní představení v Mediatéce
Dne 18. 9. jsme navštívili divadelní předsta-
vení v Mediatéce. Pohádky z našeho statku 
pro děti z 1. stupně bylo kombinované lout-
koherecké představení, vyprávění ze života 
domácích zvířátek, ztvárněných maňásko-
vými loutkami, kterým dodává život pře-
devším komunikace s živými herci i dětmi 
z publika. Ve třech veselých příbězích, 
plných písniček a překvapení, bylo mnoho 
poučných myšlenek, například o významu 

a smyslu chovu domácích zvířat, jak se 
k nim lidé mají chovat, děti také poznaly, že 
bez práce nejsou koláče a že lhát a podvádět 
se nevyplácí. Smyslem celého představení 
bylo vytvoření pozitivního vztahu k přírodě 
a všem živým tvorům, také k úctě k lidské 
práci.
Představení Divadelní učebnice aneb 
České divadlo 20. století pro žáky z 2. stup-
ně je seznámilo s některými kapitolami 

z učebnic českého jazyka a měli tak možnost 
si obohatit svoje znalosti. Představení bylo 
koncipováno jako soubor ukázek z něko-
lika divadelních her významných autorů, 
mapující období od vzniku samostatného 
Československa až po současnost, formou 
neobvyklé výukové hodiny.

Soňa Lázničková

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 1/2015Výchova, vzdělávání, kultura 
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Výsledky
Kategorie:  Předškoláci

1. Minx David 1. Němečková Nela

2. Hubený Viktor 2. Dohnalová Alice

3. Palásek Jiří 3. Maloňová Ellen

Kategorie: 1. ročník

1. Pikna Lukáš 1. Holoušová Nikola

2. Vymětal Erik 2. Kršková Michaela

3. Oravec Adam 3. Dokoupilová Beata

Kategorie:  2.–3. ročník

1. Barták František 1. Bartáková Leona

2. Neveselý Ondřej 2. Vítková Kristýna

3. Čech Martin 3. Čalkovská Elen

Kategorie:  4.–5. ročník

1. Al-AwadSamir 1. Kroščáková Valerie

2. Vítek Tomáš 2. Kopecká Denisa

3. Vrážel Ondřej 3. Ženožičková Julie

Kategorie:  6.–7. ročník

1. Novotný Zdeněk 1. Al-Awadová Aida

2. Haberl Vojtěch 2. Dostálová Petra

3. Novotný Tomáš a Severa Jan 3. Brzobohatá Anežka

Mokerský běh jinak
V sobotu 20. 9. uspořádala ZŠ Mokrá již 
dvacátý ročník Mokerského běhu. Tradičně 
se uskutečnil na hřišti ZŠ Mokré. Vzhledem 
k nepříznivému počasí se jej stejně jako vloni 
povedlo uspořádat až napodruhé. Odměnou 
nám bylo slunečné, které bylo k pořádání 
takové akce jako stvořené. Proti minulým 
letům došlo k nárůstu počtu účastníků, kte-
rých bylo celkem 107. 
Ve všech kategoriích si závodníci na prv-
ních třech místech odnesli diplom a cenu, 

ocenění by si ovšem zasloužili všichni, 
kteří se nebáli porovnat své sily s ostatními. 
Na všech běžcích bylo vidět úsilí a snaha 
dokončit disciplínu a za žádnou cenu se 
nevzdat. Po skončení běžeckých disciplín 
se mohli tradičně účastníci zapojit do sedmi 
různých soutěží konajících se v areálu škol-
ního hřiště.
Celou akci korunovala tombola, bohatá díky 
místním sponzorům (Obec Mokrá-Horákov, 
Českomoravský cement a. s. závod Mokrá, 

Nábytek Divácký, DUO MAX, TASY Mok-
rá, Sklenářství Richtr, p. L. Lazarčík) a ro-
dičů našich žáků, kteří do ní věnovali ceny. 
Dále bych chtěl poděkovat p. R. Meluzínovi 
za opětovnou pomoc při ozvučení areálu.
Děkujeme samozřejmě nejenom jim, ale 
také všem zúčastněným a organizátorům 
z řad učitelů a žáků, jejichž úsilí vedlo 
ke zdařilé sportovní akci.

 Martin Vojtěch

Kategorie:  8.–9. ročník

1. Polák Libor  1. Ženožičková Klára

2. Vašulín Radek  2. Dančáková Michaela

3. Zouhar Jakub

Kategorie:  Příchozí

1. Čech Filip 1. Dokoupilová Markéta

2. Krýže Pavel 2. Severová Hana

3. Hubený Robert 3. Haberlová Helena

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 1/2015 Výchova, vzdělávání, kultura 
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Škola v přírodě v Češkovicích
„Zoologická zahrada je jen chabá náhrada,
v pralese skotačit, tu chuť nelze potlačit.
Umbabaumbabaumbaumbaum ...“

Tato veselá písnička z večerníčku o Žofce 
Orangutanové provázela žáky druhého 
ročníku krásných, i když chladných, pět dní 
na škole v přírodě v Blansku – Češkovicích. 
Každý den nám Žofka připravila nový úkol. 
Pomocí zvířátek jsme se seznamovali s abe-
cedou, naučili jsme se spoustu zajímavých 
věcí o zvířátkách ze zoologických zahrad, 
v úterý 23. září jsme oslavovali první 
podzimní den, navštívili jsme nedalekou 
rozhlednu Veselici a zvládli jsme dokonce 
i večerní stezku odvahy. Poslední den žáci 
absolvovali cestu za pokladem, který ukrý-
val starý vodník, a večer už jsme to na roz-
lučkové diskotéce pořádně roztočili.
Děkujeme všem za dodání odměn pro děti. 
Odměny si opravdu zasloužily. Za vzorné 
chování byly při odjezdu pochváleny od pro-
vozních rekreačního střediska Vyhlídka.

Třídní učitelé 2. ročníku

Podzimní kolo soutěže ve sběru starého papíru  
Recyklace – MEGA akce
V listopadu proběhlo další kolo tradiční 
celoškolní soutěže ve sběru starého papíru, 
organizované žákovským parlamentem. 
V pěti odvezených kontejnerech jsme na-
shromáždili 18 340 kg, za které jsme utržili 
23 842 Kč. Do soutěže zapojilo 204 žáků ze 
všech tříd. Podtitul tohoto kola byl „recyk-
lace – MEGA akce“ a velká akce to opravdu 
byla. Dokonce zatím největší, 18 340 kg je 
zatím náš rekord.
Na třetím místě se umístila třída 5. A, která 
nasbírala 2 097 kg a měla průměr 72 kg 
na žáka třídy. Na druhém místě třída 7. B, 

která nasbírala 1 746 kg a měla průměr 
103 kg na žáka třídy. První místo suverénně 
obsadila třída 3. A, která zvládla do školy do-
pravit neuvěřitelných 3 604 kg což je 158 kg 
na žáka třídy. Vyhrála skutečně oprávněně, 
protože se navíc v této třídě zapojil největší 
počet žáků. Pět kontejnerů v rekordních 
časech naložila parta zdatných a všeho 
schopných deváťáků.
A jak si vedli jednotlivci? 15 dalších žáků 
dopravilo do školy více než 200 kg a víc 
než 100 kg dalších 44 sběračů. Na třetí 
místo 463 kg papíru vyneslo Davida 

Koláře z 2. C, druhé místo patří Julii Kubi-
nové z 3. A s 583 kg a první skončil již tradič-
ně Fabián Lerch z 3. A, kterému se do školy 
podařilo dopravit neuvěřitelných 950 kg. 
Díky všem sběračům, nakladačům a organi-
zátorům. Velké poděkování také všem, kteří 
pomohli svým dětem sběr do školy dopravit 
a tím podpořili tuto vypečenou akci. Zopa-
kujeme si to znovu na jaře. Teda jestli k tomu 
ŽP najde sílu a odvahu. Ale vždyť vy víte, že 
najde. 

J. Kubáňová

Exkurze žáků 9. ročníku
Dne 1. 10. vyrazili žáci 9. ročníku, spolu 
s pány učiteli Kováčikem a Markusem, 
na exkurzi, která kombinovala zastávky 
v rámci tří různých předmětů (dějepis, ze-
měpis, fyzika). Celý program se odehrával 
v okolí Znojma, kde jsme v rámci dějepisné 
části navštívili pěchotní srub Zahrada v Ša-
tově a pozůstatky Železné opony v Čížově. 
V Šatově byli žáci seznámeni s postupem 
výstavby opevnění, jeho využití za 1. ČSR 
i následné reaktivace pro obranu proti 
"západním imperialistům" po roce 1948. 

Prohlédli si vnitřní vybavení bunkru, zbraně 
i ubikace posádky. Po přesunu do Čížova 
jsme si prošli jednu z posledních zachovalých 
částí Železné opony na území ČR, vysvětlili 
si její význam i postupy pohraniční stráže při 
narušení hranice. Vzhledem k nepříznivému 
počasí jsme však nevyrazili na původně 
plánovanou vycházku až k hranici s Ra-
kouskem. Následným přesunem do Vrano-
va nad Dyjí začala fyzikální část exkurze. 
Žáci navštívili 9. největší vodní elektrárnu 
v ČR, nacházející se pod hrází Vranovské 

přehrady. Průvodce žákům osvětlil postupy 
při stavbě tohoto vodního díla, výrobě elek-
trické energie i řízení elektrárny. Zeměpisná 
část se prolínala celou exkurzí. Nacházeli 
jsme se na kraji nejmenšího národního par-
ku u nás – NP Podyjí. Žákům byl vysvětlen 
důvod zřízení parku i povinnosti, které platí 
při pohybu uvnitř všech národních parků 
na území ČR. 

J. Kováčik

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 1/2015Výchova, vzdělávání, kultura 
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Odpoledne s Žákovským parlamentem
Na první setkání dorazili úplně všichni. 
A vypadá to opět na pořádně vydařenou 
partičku. Včetně koordinátorky bude mít 
letos parlament 22 křesel. Máme zástupce 
z Mokré, Horákova, Velatic a Hostěnic, 
a také máme téměř dokonale vyvážený první 
a druhý stupeň (10:11). Jako již tradičně 
jsme se představovali a hráli hry na spolu-
práci, aby z nás vznikla obstojně fungující 
skupina. Seznámit se s námi zaskočil i pan 

ředitel a nachystali jsme se na besedu 
s panem starostou. Připravujeme se na or-
ganizaci spousty tradičních akcí. Čeká nás 
soutěž ve sběru, předávání dárků v nemoc-
nici, básnická soutěž, ples a dvě čísla našeho 
školního půlročníku. Také byl na tomto 
setkání navržen, schválen a zahájen sběr 
plastových víček pro dvě nemocné holčičky 
z Pohořelic, kterým bychom rádi pomohli.

J. Kubáňová

Noc ve škole žáků  
4. ročníku
Noc ve škole. Na tento den jsme se těšili 
už delší dobu. Rodiče přispěli bohatým 
občerstvením, naše skvělé kuchařky 
přispěly teplým čajem a mohlo vše začít. 
Po obědě se děti sešly ve třídě a odpoči-
nuly při filmu a deskových hrách. Pro 
odpolední a večerní program vytvořily 
děti skupiny složené z kluků a holek 
z obou tříd. Společný program začal tur-
najem v pexesu. Vítězové turnaje dostali 
sladkou odměnu. Díky pěknému počasí 
jsme mohli odpoledne strávit venku. 
Vyrobili jsme si věnce z listů, zařádili si 
na hřišti a nakonec jsme si opékali špe-
káčky. Nejvíce očekávaná byla hudební 
párty v závěru večera. Párty byla naplně-
ná hrami jako sochy, horká židle, dokud 
nepadne šestka. Děti se naučily řecký 
tanec a prozkoumávaly prostory školy 
ve tmě, kdy za svitu lamp plnily úkoly 
Lišky Bystroušky.
Najednou se zdál den krátký, ale únava 
nás přesvědčila, že nabitý den končí a je 
čas na osobní hygienu, ustlání, zkrátka 
na dobrou noc.

Z. Vojtěchová

Škola v přírodě žáků 3. ročníku
Třetí třídy vyjely objevovat svět (a samy 
sebe...) směrem na Vysočinu – do Křiža-
nova. Kolumbus je pro nás synonymem 
nových objevů, a tak motivace nemohla být 
jiná. Tak jako první objevitelé netušili, co je 
na cestách potká, také naše třídy se přizpů-
sobovaly okolí a šťastným náhodám. Jednou 
z těchto náhod byla i návštěva telátek a kra-
viček ustájených nedaleko našeho ubytování 
(mnozí marně hledali fialovou Milku, přece 
jen reklama je dnes pro naše děti daleko 
častější realitou než živá příroda). 
V lese postavila červená, žlutá, zelená a mod-
rá skupina plavidla pro všechny námořníky, 

učila se ukrývat, opatrně přemisťovat oheň, 
zpívat písničky, zkoušela sílu v přetahované 
i na překážkové dráze… Námořnický bál 
zakončil dny plné pohybu.
Vypuštění loďky při úplňku na blízký rybník 
a několik písniček v příšeří lesa bylo emotiv-
ním rozloučením se školou v přírodě.
Děkujeme paní vychovatelce Jiřině Kudlič-
kové a Milanu Tesařovi za vydatnou pomoc 
při přípravě programu, paní Hreškové 
za obětavé převezení kufrů tam i zpět a také 
všem rodičům, kteří nám nějak pomohli. 

B. Kopecká a J. Kadaňková (třídní učitelky)

Brněnské Vánoce
Žáci školního pěveckého sboru vystupo-
vali s pásmem vánočních koled na náměstí 
Svobody v Brně. I přes nepřízeň počasí se 
na vystoupení přišlo podívat hodně diváků, 
především z řad rodičů a prarodičů dětí. 
Vystoupení bylo velmi pěkné, sbor byl 

oceněn a pochválen samotnými organizáto-
ry Brněnských Vánoc. Děti i přes počáteční 
trému zpívání zvládly, ocenili jsme i přítom-
nost žáků 6. A, kteří nás po exkurzi v muzeu 
přišli povzbudit. 

Š. Šimková 

Mikulášská nadílka
Letos se po příchodu do školy neozývalo 
žádné pekelné řinčení, ani andělský zpěv. 
Bylo prostě ticho. Mohli jste projít tem-
nou chodbou, na které se objevily sochy 
andělů a čertů. Ve světle svíček byli andě-
lé nádherní a z nehybných čertů šel doce-
la strach. Co kdyby se najednou pohnuli? 
Přes čtveřici ďáblů blokujících poslední 
schodiště se odvážil jen málokdo. Zazvo-
nilo a sochy jak mávnutím kouzelného 
proutku zmizely. Pekelný rozhlas ohlásil, 
že ožily a obsadily učebnu angličtiny. 
Neopakovatelnou Mikulášskou taneční 
show sem přišly shlédnout všechny třídy. 
Téměř všechny si také za svůj pěvecký, 
básnický či taneční výkon zasloužily 
od andělů perníček. Mikulášská partička 
se pak přesunula řádit do Horákova, kde 
potěšila nejdříve ty nejmladší ve školce 
a potom ty nejstarší v Domě s pečova-
telskou službou. Obě dvě návštěvy byly 
velmi příjemné, děti hodné a statečné 
a babičky a dědečci usměvaví a milí. 
Zatančili jsme jim, zazpívali, přečetli pří-
běh, popovídali si, popřáli klidné Vánoce 
a předali dárečky. 

J. Kubáňová
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Nemocnice do třetice
Letos se nám podařilo potěšit děti 
ve Fakultní dětské nemocnici Brno již 
potřetí. S odhodláním a úsměvem děti 
na pokojích čtyř oddělení navštívila 
trojice parlamenťáků Pavlína Hlučková, 
Adam Konvalinka a Libor Polák. 

Rozdali tam přes sto dárečků, které jsme 
ve škole vyráběli v hodinách výtvarné 
výchovy a pracovních činností. Úspěch 
měli klapající zvířátka, panenky z vlny, 
myšičky z šišek, točící káča, sovičky, 
želvičky, andílci, držátka na mobil a také 
papírové růže, které vyloudily úsměv 
na tváři nejedné sestřičky či doktorky. 

A když už jsme tam byli, rozdali jsme dal-
ší stovku dárečků dětem čekajícím na vy-
šetření. Dvě plné krabice jsme nechali 
na oddělení pro děti, které jsme nemohli 
navštívit osobně. Trojice deváťáků byla 
do třetice skvělá.

A naše pocity nejlépe vystihla Pája vě-
tou: „Udělalo mi strašnou radost, jakou 
z toho ty děcka měly radost.“

J. Kubáňová

Vánoční koncert
Je to až k neuvěření, co všechno se může 
během 2 měsíců stát. 
V říjnu 2014 sestavila p. učitelka Soňa Láz-
ničková základ školního sboru a v prosinci 
už se vesele zpívalo a koncertovalo. První 
křest ohněm prodělal sbor při rozsvěcování 
vánočního stromu v Mokré, hned následo-
valo vystoupení na náměstí Svobody a těsně 
před Vánocemi 18. prosince vše vyvrcholilo 
koncertem v Horákově.
Celý program zahájili předškoláci z mateř-
ské školy koledami a vánočními básničkami. 
Svým vystoupením okouzlili snad všechny 

v sále a navodili tak krásnou, až dojemnou 
adventní atmosféru.
Poté přišlo na řadu vystoupení sboru. Děti 
svými krásnými hlásky zazpívaly méně 
známé i neznámé české a moravské koledy. 
Zvlášť zpívali žáčci 1. a 2. tříd, trošku nároč-
nější koledy předvedly dívky ze 3. a 4. tříd. 
Vše samozřejmě za klavírního doprovodu 
paní učitelky, ale také s doprovodem drob-
ných hudebních nástrojů. 
Aby zpěvu nebylo příliš, vystoupili žáci 
3. A s krátkým prozaickým textem o andě-
lech, který s nimi nacvičila p. učitelka B. 

Kopecká. Jejich vystoupení bylo laskavé, 
vtipné a přímo vybízelo k zamyšlení o nás 
samotných, ale i našich dětech.
Slavnostního zahájení i závěru se ujali paní 
ředitelka MŠ Jana Meserlová a pan ředitel 
ZŠ Josef Palík.
O uvádění všech účinkujících se bezchybně 
a velmi milým projevem postarala Natálie 
Malotová ze 4. A.
Za všechny účinkující, žáky i učitele základ-
ní a mateřské školy vám všem přeji krásný, 
pohodový a radostný nový rok 2015.

Š. Šimková

Ples žáků ZŠ Mokrá
Tradičně, protože podruhé…
A je to tady. Dlouho očekávaná akce v kul-
turním domě v Horákově. Šaty? Nádherné. 
Tanec? Divoký. Vystoupení? Okouzlující. 
Tombola? Bohatá. Atmosféra? Skvělá. 
Večerem provázeli parlamenťáci Libor Po-
lák, Vendula Klímová, Viktor Heža a Adam 
Konvalinka. Úžasné taneční vstupy byly 
v režii svěřenkyň Michaely Floriánové 
z kroužku Starlet. Manželé Floriánovi nám 
také předvedli ukázky latinskoamerických 
tanců. Oslnilo nás i moderní vystoupení Páji 
Hlučkové a jejich pěti kamarádek z Brna.
Tak to bylo k těm tradicím. A teď, co se poda-
řilo nového. Každá dívka dostala při vstupu 

živou růži. K tetování v předsálí přibylo ma-
lování na obličej a fotokoutek. Byl to prostě 
slavnostní a pohodový předvánoční večer. 
Takže dobrá věc se podařila. Podruhé a snad 
ne naposledy.
Chtěli bychom poděkovat všem, kteří se 
podíleli na organizaci a hladkém průběhu 
celé této pořádně vypečené akce. Kulturní 
dům byl tradičně skvěle připraven paní 
Patákovou, písničky k tanci jak mají být díky 
Dj Sigimu Lukáši Luskovi a Dj Reddymu 
Radku Meluzínovi, kofola skvěle natočená 
díky Lukáši Lazarčíkovi. A celý večer neza-
pomenutelným zážitkem díky vám všem. 

Za všechny J. Kubáňová

Příměstské tábory Mokrá 2015
Ahoj, tady vaši vedoucí z příměstských 
táborů Mokrský kotlík. Opět jsme pro Vás 
připravili čtyři týdny výborné zábavy.
Začínáme 13. 7.-17. 7. „ KDO PŘEŽIJE IV.“
Již čtvrtý ročník týdenního procvičování 
rychlosti, odolnosti, samostatnosti a vzá-
jemné spolupráce. Nebude chybět ani 
dvoudenní výlet s přespáním v přírodě. Ne-
zapomeňte, že tento tábor je určen dětem 
od osmi let.
20. 7.–24. 7. se na Vás bude těšit Václav He-
rynk se svým „ Tajemstvím Horákovského 

hradu. „ Celý týden budeme podle indícií 
hledat cestu ke hradu v jehož okolí se na-
chází poklad střežený duchem.
27. 7.–31. 7. nastoupí „Gladiátoři“ a jejich 
hry. Účelem těchto her je ukázka ctností, 
tehdejších ideálů jako jsou odvaha, síla, 
udatnost, chytrost a lstivost. Nezapomene-
me ani na gladiátorky, takzvané Amazonky, 
které svojí šikovností, odvahou a vytrvalostí 
předčily nejednoho gladiátora.
Poslední týden 3. 8.–7. 8. si uděláme výlet 
přes oceán, abychom objevili tajuplné břehy 

Ameriky a spřátelili se s indiány, kteří znají 
tajemství lesů. Naučí nás stopovat, střílet 
z luku a vyrobit si různé nástroje potřebné 
k probádání celé Ameriky.
Tak neváhejte a přihlaste své děti na letošní 
letní příměstský tábor, který se jako obvykle 
konná v Kulturním domě v Horákově. Při-
hlášky a podrobnosti najdete na stránkách 
kotlik.mistecko.cz. Své dotazy adresujte 
na email tesarova3@gmail.cz.
Těší se na Vás

Tamara, Eliška, Petra, Milda a další
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Střípky
 » Literární exkurze Po stopách Bible 

kralické do Kralic a do baziliky sv. 
Prokopa v Třebíči se konala 23.9. 2014. 
Žáci šestého a osmého ročníku navští-
vili Muzeum Bible kralické, kostelík 
a zbytky tvrze v Kralicích. Poté si pro-
hlédli monumentální baziliku v Třebíči. 
Ve starém židovském městě navštívili 
obě synagogy a prošli se křivolakými 
uličkami.
 » Žáci čtvrtého ročníku si do školy při-

vezli jízdní kolo a cyklistickou helmu.
Třídy byly rozděleny na dvě skupiny. 
První pod vedením lektora prošla teorií 
bezpečnosti a pravidel na silnici. Druhá 
se učila na dopravním hřišti ovládat 
své kolo, prakticky zvládat nerovnosti 
a překážky v terénu – jízdou zručnosti 
pod vedením lektora a asistence třídní 
učitelky.
 » V úterý 30. 9. 2014 se žáci sedmého 

ročníku zúčastnili literární exkurze, 
která byla věnována životu a dílu bratří 
Mrštíků. Po návštěvě domku v Divá-
kách, kde oba prožili závěr svého života, 
a po prohlídce jejich hrobu na místním 
hřbitově žáci odjeli do Moravských 
Klobouk. Zde se dozvěděli informace 
o restaurovaném větrném mlýnu a na-
vštívili národopisné muzeum. Potom 
odjeli do Těšan, kde je zaujalo vybavení 
historické kovárny.
 » Školní miniveletrh se konal 10. 11. 

2014. Na akci byli pozváni zástupci 
SŠ z Brna a blízkého okolí. Přišlo 14 
zástupců škol, někdy i s doprovodem 
žáků. Naši žáci měli o akci zájem, 
získali mnoho užitečných informací 
a materiálů o SŠ.
 » Žáci 1. a 2. ročníku 3. 10. 2014navštívili 

KC Semilasso v Brně, kde viděli pohád-
ku Hurvínkova nebesíčka. Hurvínek, 
Mánička a jejich chlupatý kamarád 
Žeryk se ocitli v podivuhodném domě, 
zvaném Nebesíčka, který se tu a tam 
zjevuje na Malé Straně. V tomto domě 
se setkali se svérázným znalcem zvířat 
doktorem Kytlem, s jeho kocourem 
Petrklíčem a hubatou kavkou Francim. 
 » Žáci 1. stupně do školy 30. 10. 2014 

přišli v přestrojení. V první hodině se 
dozvěděli o původu svátků Halloween. 
V druhé hodině se sešli v tělocvičně 
k tanečnímu „rejdění strašidel“. Tan-
covali na "strašidelnou" hudbu, hráli 
hru na sochy, zapojili se do mašinky, 
následovalo podcházení lana, přetaho-
vání lanem po skupinách a závěrečný 
tanec. Žákům se při odchodu rozdal 
energetický náboj ve formě bonbonu 
a učitelé pokračovali ve výuce s téma-
tem Halloween.

 » Na prvním stupni jsme si 11. 11. 
2014 připomněli blížící se konec roku 
svátkem sv. Martina. Krátké zastavení 
ve vestibulu školy a několik písniček 
o koních bylo milým zpestřením tohoto 
týdne.
 » Ve čtvrtek 13. 11. se žáci 5. A zúčastnili 

besedy s ilustrátorem dětských knížek 
Adolfem Dudkem. Byly to dvě hodiny 
plné zábavy, smíchu, ale také kreslení. 
Pan ilustrátor vysvětlil dětem, že ma-
lování není žádná věda – vše, každý 
obrázek, se skládá ze čtyř základních 
geometrických tvarů – čtverce, obdél-
níka, kružnice a trojúhelníka. Děti si 
zkusily namalovat postavu podle správ-
ných poměrů proporcí, krajinu, dlaň, 
obličeje podle nálad. Na závěr proběhla 
autogramiáda, děti si nechaly na papír, 
pracovní sešit, ruku či obličej namalo-
vat na památku obrázek dudka. Všichni 
jsme odcházeli v dobré náladě a bohatší 
o nové kreslířské dovednosti.
 » V sedmém ročníku jsme se již tradičně 

věnovali celý den problematice do-
spívání. Povídali jsme si a hráli různé 
hry. Ve hře kufr jsme si ujasnili pojmy 
souvisejícími s dospíváním, a ve hře 
Kamínek ze severního Irska jsme si vy-
právěli příběhy. Problémy, které mohou 
mít dospívající s rodiči a možnosti jejich 
řešení jsme si ukázali při hraní rolí. Do-
šli jsme ke třem klíčovým slovům, které 
s tématem nejvíce souvisí – rodina, 
láska, zodpovědnost.
 » V listopadu proběhlo školní kolo děje-

pisné olympiády, ve kterém svou znalost 
historie poměřilo 22 dobrovolníků ze 
7.– 9. ročníku. Téma vystihovalo i škol-
ní prostředí – Pot, slzy a naděje aneb 
Život je boj. A tady jsou jména tří nej-
lepších bojovníků: Adam Konvalinka 
(44 bodů), Adéla Malenová (42 bodů) 
a Alois Brzobohatý(41 bodů). Všichni 
tři se pojedou v lednu zapotit na okresní 
kolo do Tišnova.
 » Žáci 4. a 5. ročníku navštívili divadelní 

představení Kytice v divadle Radost. 
Tato inscenace dětem přiblížila ně-
které z klasických (lehce hororových) 
balad K. J. Erbena – Vrba, Vodník, 
Kytice, Svatební košile a Zlatý kolovrat.  
Kytice byla a stále je povinnou četbou 
a děti daleko více zaujala a účinněji 
oslovila díky rozmanitým výrazovým 
prostředkům (písně, "živá" hudba, scé-
nické obrazy, herci a loutky) než pouhá 
četba básnické sbírky. 
 » Moravské zemské muzeum v Brně na-

vštívili žáci 6. ročníku ve středu 3. 12. 
Exkurze byla zaměřena na zopakování 
dějin pravěku, který probírali v rámci 

dějepisu od začátku školního roku. 
Postupně prošli celou expozici v Diet-
richsteinském paláci zachycující dějiny 
Moravy od paleolitu po středověk. 
 » V úterý 3. 12. 2014 navštívili žáci 6. 

A a 7. ročníku vzdělávací program 
organizace Planety 3000 zaměřený 
na oblast Indonésie. Program vzděláva-
cího pořadu byl postaven na obsáhlé fo-
todokumentaci a videonahrávek z dané 
oblasti, doplněné mluveným slovem. 
Žáci se dozvěděli vše o oblasti Indoné-
sie z hlediska horopisu a biosféry.
 » Žáci 5. ročníku na začátku prosince 

navštívili planetárium v Brně na Kra-
ví hoře, kde zhlédli výukový pořad 
Úžasné planety. Program je určený 
pro 5. ročník ZŠ k učivu o vesmíru. 
Probíhal ve velkém planetáriu pomocí 
simulace sluneční soustavy, hvězdné 
oblohy a doplňujících otázek. Žáci si 
zde připomněli, zopakovali, popřípadě 
se dozvěděli nové informace o sluneční 
soustavě, planetách, planetkách, kome-
tách, měsících, hvězdách, souhvězdích 
a vzdálenostech ve vesmíru. 
 » Ve čtvrtek 4. 12. 2014 se uskutečnila 

beseda na téma Prevence úrazů páteře 
a míchy, která byla výsledkem spolu-
práce městské policie a občanského 
sdružení ParaCENTRUM Fenix.  
Beseda zaměřená na prevenci se dotkla 
tématu běžného života. V jaké situaci 
dochází k úrazům, jak ovlivní život 
poranění páteře. Zdůraznila výhody 
používání cyklistické helmy a reflex-
ních prvků v běžném životě. Samotný 
vozíčkář popsal svůj život, který i přes 
své postižení vede plnohodnotně. Žáci 
si závěrem mohli prohlédnout auto při-
způsobené převozu tělesně postiženého 
občana.
 » Žáci 1. až 3. ročníku se na začátku 

prosince zúčastnili výukového pro-
gramu Poselství křesťanských Vánoc. 
Výukový program vedla velice zajímavě 
a poutavě paní Eliška Rotreklová. Žáci 
se dozvěděli o původu a smyslu zvyků 
a tradic, které jsou spojovány s dobou 
adventu a Vánoc. 
 » Žáci 8. ročníku 18. 12. 2014 vyrazili 

do Brna na výstavu Bodies Revealed. 
Výstava byla rozdělena na jednotlivé 
soustavy lidského těla, stejně jak je pro-
bírají v hodinách přírodopisu. Celou ex-
pozicí je provázela studentka medicíny, 
která ke každému exponátu vysvětlila 
nejen jeho funkci, uložení v těle, ale vý-
klad doplňovala i zajímavostmi a ochot-
ně odpovídala na zvídavé dotazy.
 » Jednou z akcí, která byla připravena 

nejen pro žáky, ale i pro širší veřejnost 
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Zprávičky z naší školičky.
Letošní začátek školního roku se nesl 
ve znamení divadelních pohádek. Během 
měsíce září přijelo do naší mateřské školy 
divadlo se známou pohádkou Červená 
Karkulka. V říjnu nás navštívilo divadlo 
s neznámou Africkou pohádkou. Začátkem 
listopadu vyjela celá naše mateřská škola 
do Brna do divadla Radost na představení 
O neposlušných kůzlátkách. Představení se 
dětem líbilo a celou zpáteční cestu si vyprá-
věly zážitky.
V listopadu jsme naši prostornou zahradu 
využili na poslední společnou akci s rodiči 
„Zavírání školní zahrady a uspávání brouč-
ků“. Rodiče přinesli dítěti do mateřské školy 
lucerničku, kterou si děti společně s p. uči-
telkami nazdobily. Večer 10. listopadu jsme 
vyrobené lucerničky zapálili a ozdobili jsme 
s nimi pískoviště. Děti uspávaly broučky 
básničkami a písničkami a poté se společně 
s rodiči vydali na lampionový průvod obcí. 
Při návratu k mateřské škole již lucerničky 
našly zhasnuté a broučci byli uspaní. 

Ve středu 19. listopadu proběhly v každé 
třídě konzultační hodiny. Rodiče se mohli 
informovat o průběhu vzdělávání svého 
dítěte. 
A pomaličku jsme se dostali k poslední akci 
měsíce listopadu. 29. 11. se některé před-
školní děti zúčastnily slavnostního rozsví-
cení stromu na sídlišti a zpestřily příjemnou 
předvánoční atmosféru krátkým pásmem 
vánočních básniček a písniček.
Koncem listopadu se celá mateřská škola 
zahalila do vánoční atmosféry a všichni jsme 
se těšili na Mikuláše a vánoce První prosin-
cový pátek se mateřská škola proměnila 
ve velké peklo. Všechny děti přišly převleče-
né za čertíky. Společně jsme plnily čertovské 
úkoly a sbírali jsme čertovská razítka. 
Za odměnu nám Mikuláš naložil mikulášský 
balíček plný dobrot. Při této příležitosti jsme 
vyhlásili i soutěž o nejoriginálnějšího čerta. 
Během adventu probíhala v prostorách MŠ 
výstava čertů, které vyrobili děti se svými ro-
diči. Okna spojovací chodby byla vyzdobena 

krásnými čerty. Na závěr nás čekalo vyhod-
nocení nejoriginálnějšího čerta, který byl 
následně odměněn. V tento den proběhlo 
v jednotlivých třídách vánoční posezení 
a dílničky s rodiči. Po krátkém programu 
dětí si společně s rodiči vyráběli vánoční oz-
doby na stromeček. Svými výrobky ozdobili 
vánoční stromeček v hale MŠ, zazpívali si 
koledy a všichni se společně naladili na blí-
žící se svátky. 
A to nejlepší na konec. 18. 12. proběhl v KD 
Horákov společný adventní koncert mateř-
ské a základní školy. Naše předškolní děti 
se pilně připravovaly na svoje vystoupení. 
Koncert nám všem přiblížil již brzké vánoce 
a naladil všechny pohodovou vánoční atmo-
sférou. Vystoupení se nám všem povedlo.
A tím jsme se již opravdu dostali na závěr. 
Přejeme všem dětem i jejich rodičům, všem 
občanům krásné a pohodové vánoční svátky 
a těšíme se na Vás v roce 2015.

Věra Dumpíková

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 1/2015Výchova, vzdělávání, kultura 
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Statistika
registrovaní čtenáři návštěvníci knihovny návštěvníci internetu návštěvy webových stránek

r. 2014 398 6891 303 2785

r. 2013 408 7909 567 2721

Počet vypůjčených knih Přírůstky nových knih Počet vyřazených knih Počet odebíraných časopisů

r.2014 13952 565 1144 10

r.2013 15269 659 289 10

Co se dělo v knihovně v roce 2014
Noc s Andersenem
Noc s Andersenem je akce knihoven 
na podporu dětského čtenářství, při níž děti 
nocují v knihovně u příležitosti výročí naro-
zení dánského pohádkáře, Hanse Christiana 
Andersena.
 V Mokré proběhla už po osmé a v knihovně 
přespalo 17 dětí. 
Průvodci touto pohádkovou nocí byli stu-
denti JAMU z fakulty klaunské, scénické 
a filmové tvorby Marie Svobodová, Ekateri-
na Plechková a Viktor Černický, kteří dětem 
zahráli pohádku Petr Pan a Wendy. 
Děti přišla pobavit také vedoucí Eurocentra 
Brno, Mgr. Petra Ježová, která dětem přiblí-
žila Evropskou unii prezentací "Od praotce 
k unii" a přinesla pro děti také spoustu kvízů 
a hádanek. 
Před "usnutím" děti vytvářely výzdobu pro 
létající knihovnu

Projekt  „Už  jsem  čtenář  –  knížka  pro 
prvňáčka 2014

Cílem projektu je rozvoj čtenářských návyků 
žáků již od prvního ročníku školní docházky.
Knihovna, která žáky do projektu přihlašu-
je, s nimi pracuje nad rámec obvyklých kni-
hovnických činností. V období od prosince 
2013 do května 2014 připraví pro prvňáky 
nejméně jednu návštěvu knihovny a uspořá-
dá další akce vedoucí k rozvoji zájmu o četbu 
(společná čtení, besedy s tvůrci knih, výsta-
vy apod.) Odměnou za úspěšné absolvování 
projektu je pro děti knížka pro prvňáčka, 
původní česká novinka, která byla napsá-
na a ilustrována výhradně pro účastníky 
projektu. Ve školním roce 2013/2014 je to 
kniha spisovatelky Magdaleny Wagnerové 
a ilustrátora Pavla Sivka – Abeceda.
V naší knihovně se projektu zúčastnilo 61 
dětí ze třech tříd. Ve středu 18.6.2014 sta-
rosta obce pan Aleš Ryšánek přijal všechny 
děti do stavu čtenářského. Slavnostní chvíli 
byly přítomny také děti z knihovnického 
kroužku, převlečeny za pohádkové bytosti. 
Nejen pasování mečem rukou pana starosty, 
ale také získání dekretu, kde měly děti černé 
na bílém potvrzeno, že už jsou opravdovými 

čtenáři a čestný čtenářský průkaz osvobo-
zený od poplatku, to vše dostaly děti při 
návštěvě knihovny. K tomu již zmíněnou 
knižní publikaci, kterou nelze běžně získat 
v distribuci. Na závěr této velmi důležité 
události, při které byli přítomni i rodiče, 
děti potleskem poděkovaly svým učitelkám 
za to, že je naučily znát písmenka.

Knihovnický  kroužek  –  každé  pondělí 
od 14.00 – 15.00 – školní rok 2013/2014

Cílem této aktivity je, aby děti získaly pevný 
vztah ke své knihovně a k četbě vůbec.
Od 28.7.2014 do 8.8.2014 proběhla revize 
knihovního fondu podle zákona 247/2001 
Sb., §16, odst. a), jenž stanoví, že provozo-
vatel knihovny je povinen provádět revize 
knihovního fondu jednou za 5 let.
Webová prezentace knihovny – Aktualizace 
a vedení webových stránek knihovny
Knihovna má využívat informační a komu-
nikační technologie, aby umožnila lidem 
přístup ke svým elektronickým fondům 
a službám z jejich domova, školy nebo pra-
coviště. Pokud je to možné, mají být dostup-
né 24 hodin denně, sedm dní v týdnu.
Webová stránka knihovny Mokrá: www.
mkmokra.webnode.cz

Výstavy
 » Obrazy paní Inge Vrtalové z Hamburku
 » Stálá výstava panenek Barbie obleče-

ných do historických kostýmů
 » Výstava ručně vyráběných přáníček 

technikou „pergamo“ paní Dagmar 
Kopřivové z Tišnova
 » Výstava ručně vyšívaných přáníček 

paní Martiny Čížkové z Tišnova
 » Výstava výkresů žáků 3. Třídy „Inspira-

ce uměním“ – učí paní Kopecká
 » Výstava prací nejen dětí z výtvarného 

kroužku Duha, vedeného paní učitel-
kou Kopeckou, nazvanou „Hledá se 
Popelka“
 » Výstava ozdob z korálků
 » Výstava koláží dětí ZŠ Mokrá: Andělé 

a andělé, čertice a čerti

Besedy
 » Beseda s ilustrátorem dětských knih 

panem Adolfem Dudkem pro žáky 
5. tř. ZŠ Mokrá a seniory z Mokré 
a Horákova
 » Beseda o pohádce Perníková chaloupka 

a o lese pro děti z MŠ Tvarožná
 » Beseda „Jak se staví rybník a kdo v něm 

žije“ pro děti z MŠ Tvarožná
 » Beseda „Jak se oblékají pohádky“ pro 

děti z družiny ZŠ Blažovice
 » Beseda „Antonín Dvořák a jeho rusal-

ka“ pro klub seniorů Horákov
 » V roce 2014 bylo uskutečněno celkem 

23 besed pro 1. a 2. stupeň ZŠ 

Nové logo obecní 
knihovny
Od 1. 1. 2015 má Obecní knihovna 
nové logo, který vytvořil Šimon Straka 
z Horákova, student kvarty 2014/2015 
Gymnázia Šlapanice.

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 1/2015 Knihovna
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Oprava pomníku

Volby

říjen 2014

11. 10. 2014



Mikulášská besídka ZŠ

 Mikuláš v DPS Horákov

5. 12. 2014

5. 12. 2014



Mikuláš U Zbojníka

Vánoční dílna v MŠ

5. 12. 2014

10. 12. 2014



Podzimní setkání ZUŠ

Děti ZŠ Mokrá zpívají a hrají v klubu důchodců v Mokré

11. 12. 2014

11. 12. 2014



Rančeři u Zbojníka

Vánoční turnaj ve stolním tenise

12. 12. 2014

13. 12. 2014



Valná hromada SDH Mokrá-Horákov

Ochutnávka vín

13. 12. 2014

13. 12. 2014



Vánoční dílna v ZŠ Mokrá

Vánoční koncert v KD Horákov

Koledy v Klubu důchodců Mokrá

13. 12. 2014

18. 12. 2014

18. 12. 2014



Ples žáků ZŠ Mokrá

Tradiční novoroční vyjížďka

Trubači

19. 12. 2014

24. 12. 2014

1. 1. 2015



Tříkrálová sbírka 2015
I když jsme se v sobotu 10. 1. 2015 probudili 
do deštivého rána, nikoho z koledníků ani 
vedoucích to neodradilo a v 10 hodin jsme 
byli připraveni vyrazit koledovat. Před tím 
nás ještě pozdravil pan farář Josef Rybecký 
a pan starosta Aleš Ryšánek, který předal 
dětem sladkou odměnu a popřál, aby se 
nám povedlo překonat výtěžek z loňské 
sbírky. Mohu s potěšením konstatovat, 
že se nám to povedlo a to o pořádný skok. 
Celkově jsme vykoledovali neskutečných 
71 021 Kč. Z toho bylo 22 721 Kč ve staré 

Mokré, 24 889 Kč na sídlišti a 23 411Kč 
v Horákově. Pro zajímavost – loňský výtěžek 
byl 60 600 Kč. 
Velké poděkování patří vedoucím skupinek 
a všem koledníkům, kteří věnují své úsilí 
a čas, aby vám popřáli štěstí, zdraví, dlouhá 
léta a poprosili vás o finanční příspěvek. 
Zvláště děkuji skautům, kteří se letos za-
pojili v hojném počtu. Samozřejmě velký 
dík patří vám všem, kteří jste tyto koledníky 
vlídně přivítali a přispěli do charitních 
pokladniček. 

Celou Tříkrálovou sbírku pořádá a zaštiťuje 
Česká katolická charita. Proto budou získa-
né finanční prostředky použity na nejrůz-
nější charitní projekty (Chráněné bydlení sv. 
Luisy pro osoby s demencí a hospic sv. Jo-
sefa v Rajhradě, sociální a zdravotní služba 
v regionu, pomoc při živelných katastrofách 
a humanitární pomoc v ČR i zahraničí). 

 Ing. Hana Ženožičková, 
asistentka Oblastní charity Rajhrad 

Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 1/2015Tříkrálová sbírka
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Příběh vojáka rakousko-uherské armády a jeho rodiny
100 let od zahájení 1. světové 
války
Byla jsem požádána členkou Klubu dů-
chodců v Horákově paní Macháčkovou, 
abych sepsala příběh mých prarodičů 
Aloise a Alžběty Kameníkových, horákov-
ských občanů, zejména dědečkův příběh 
vojáka bojujícího „za císaře pána a jeho 
rodinu“ na východní frontě. Sesbírala jsem 
postupně informace z různých dokumentů 
a od příbuzných. Některé věci se už nedoví-
me. Teprve teď si uvědomuji, na co vše jsem 
se nestihla své maminky a babičky Alžběty 
zeptat. Děkuji paní Macháčkové za její 
nápad a povzbuzování, pravděpodobně 
bych se sama do pátrání po osudech mých 
předků nepustila s takovým nasazením.
 Měsíc po spáchání atentátu v Sarajevu 
(28. 6. 1914) na následníka trůnu Františ-
ka Ferdinanda d´Este vyhlásilo Rakousko-
-Uhersko válku Srbsku (28. 7. 1914). 31. 7. 
1914 proběhla mobilizace. Týkala se i mého 
dědečka Aloise Kameníka (nar. 1886). 
Do války odešel 28letý, zdravý, urostlý, plný 
sil a celý život před sebou. Doma zanechal 
staré rodiče, těhotnou manželku a jedno-
ročního synka Aloise.
 Všichni očekávali krátkou trestnou výpra-
vu na Balkán, ale už v r. 1915 bylo zjevné, že 
válka bude dlouhá. Čeští vojáci, mezi nimi 
i dědeček, byli naloženi do vlaků a odvezeni 
na východní frontu. Čechům bylo proti my-
sli bojovat jako „ Slované proti Slovanům“. 
Dědeček s ostatními vojáky prošel na fron-
tě neskutečnými útrapami: špinavé, blátivé 
zákopy, útoky, miny, granáty, šrapnely, 
zima, vedro, hlad, žízeň, infekční choroby, 
jedovaté plyny, boj na bodáky, zranění 
a padlí kamarádi. První světová válka byla 
především válka zákopová. 
První korespondenční zpráva od dědečka 
přišla 14. 11. 1914 z Krakova. Oznamuje 
v ní, že je živ a zdráv. Tato informace časově 
odpovídá vojenské události, která proběhla 
ve dnech 26. 8. až 11. 9. 1914, a to byla bitva 
o Halič mezi ruskou a rakousko-uherskou 
armádou. Ruské armádě se podařilo po-
stoupit až do Karpat, východního Slovenska 
a do Slezska. Rusové zajali 350 tis. vojáků, 
zčásti se jednalo o vojáky ze slovanských 
zemí. V listopadu 1914 byly boje na této 
frontě zastaveny. (V lednu 1915 se narodil 
Kameníkům druhý syn Oldřich, kterého 
otec poprvé spatřil asi o 3 roky později).
Při jednom z útoků byl dědeček raněn 
do hlavy. Měl roztříštěnou spodinu lebeční. 
Jedna verze říká, že ho zasáhla střepina 
z granátu, druhá, že ke zranění došlo při 
zteči (boj na bodáky). Chybělo mu kus 
lebeční kosti, měl otevřenou ránu, která 
se mu postupně zacelila jen kůží. S tímto 

zraněním padl do ruského zajetí. Byl umís-
těn v nemocnici v zajateckém táboře Zlatá 
Orda v Asii. V zajetí onemocněl infekční 
chorobou, tyfem. Lékaři mu nedávali na-
ději na přežití. Pan Řičánek Bohumil (ho-
rákovský občan) viděl, jak ho vynášejí 
mezi mrtvými na nosítkách, domníval se, 
že nežije. Dědeček přežil. Je to důkaz jeho 
síly, statečnosti, vůle žít a nesmírné touhy 
vrátit se domů. Zatím se nám nepodařilo 
zjistit dobu a místo jeho zranění. Pravdě-
podobně po zastavení bojů u Haliče byli 
vojáci z tohoto území přesunuti do bitev 
na území Ukrajiny, Ruska a Srbska. V té 
době v Srbsku vypukla epidemie tyfu. Asi 
v některé z bitev na uvedeném území byl 
dědeček raněn a zajat. 
Ze Zlaté Ordy píše dopisy rodině. Zachoval 
se jeden z dopisů (orazítkovaný: Taškent, 
Tirkisia, Rusko-Asie) ze dne 22. 1. 1917, 
ve kterém píše (cituji jen některé úryvky 
z dopisu): „ Drahá ženuško, tisícerý po-
zdrav Vám všem společně a sděluji, že jsem 
obdržel lístek dnes 22. 1. 1917 a peníze již 
před měsícem, za ně Vám mnoho děkuji… 
Vede se mi docela důstojně… Ta doba lepší 
již uplynula.
Hradil (pozn. mokerský občan) je v zajetí 
blíže, že obdržel peníze dříve. Dočetl jsem 
se, jest nás, co vím, již 11 v Rusku v zajetí, 
ale já jsem nejhůře postižen ze všech, ti 
budou všichni zdraví. Alespoň kdyby nebylo 
hůře. Doufám, že se též úplně vyzdravím, 
ale zde to není možné, obzvlášť v této době, 
ani slunce mi nepomáhá. Nezoufej nad tím, 
neb jsem rád, že jsem tak šťastně vyvázl, neb 
jsem měl štěstí veliké. Chodím vesele, těžké-
ho nemohu nic nosit, nebo utíkat. Vadí mě 
to mnoho, ale doufám v úplné vyzdravení. 
Samo se to lepší, jenže pomalu. Bohumil 
(pozn. Řičánek ) odešel před rokem na práci 
nedaleko. Šelma také, nedá o sobě vědět. 
Matula je někde v Rusku. Melichar Drbošal 
mě psal ze zajetí. Jest to smutné pro nás, 
poněvadž na žádnou práci nejdem, ani nás 
nepustí domů. Žiji jako cikán. Ještě že jsem 
duševně zdráv a odolávám těmto těžkým 
chvílím, neb myšlenka moje se vine jen 
za Vámi....Podobenku naši uchovávám jako 
poklad, jest již polámaná, ale pro mne cen-
ná. Kdy nadejde ta chvíle našeho shledání. 
Budou to již 3 roky a stále jen klam. Měl 
bych psát mnoho, ale nejde to, byl bych rád, 
abyste alespoň toto obdrželi, abyste věděli, 
že žiji, a chlapci, aby se těšili na tatínka, jak 
je bude mít rád. Jsou nezbedové, jak píšeš, 
ale přej jim tu radost, neb jinší nemají, lepší, 
než by se měli trápit nad něčím jiným. Jest 
zde velké teplo a chladné noci. Samá poušť 
a poušť. Nevidět nic jiného než velbloudy 
a ovce, jak jich pasou ti Tirkizové. Doufejme 
na shledanou, buď dobré mysli, ovšem, že 

jí nemáš mnoho, neb veselost se vytratila 
ze všech srdcí a nastoupil žal. Buďte zdraví 
mnohokrát. Všechny Vás líbá Tvůj milo-
vaný Alois. P.S. Doba ubíhá a mír se nám 
vyhýbá.“
Čeští vojáci zajatí v Rusku zažili únorovou 
revoluci 1917 (svržení cara) i Velkou říjno-
vou revoluci, kdy se vlády zmocnili bolševi-
ci. Rusko už nechtělo válčit. Mezi Ruskem 
a Německem byl podepsán 3. 3. 1918 v tzv. 
brestlitevský mír. Po této události někteří 
vojáci odcházeli domů, někteří se vrátili 
na frontu a někteří se přidali k legiím. Válka 
na východní frontě tím skončila. Opravdo-
vý konec války nastal až 11. listopadu 1918 
podpisem příměří v Compiegne.
Neschopen boje, částečně uzdravený, ale 
s ochrnutou nohou a se zraněnou hlavou 
šel dědeček s kamarádem českým vojákem 
panem Zobačem z Jedlové na Vysočině 
z Asie přes celé Rusko domů (5 000 km). 
Nejčastěji pěšky. Pohyboval se tak, že si 
rukou předhazoval ochrnutou nohu vpřed. 
Cesta ze Zlaté Ordy do Horákova jim trvala 
více než rok. Na cestu a jídlo si vydělávali 
prací. Dědeček byl velmi zručný stolař. 
Vyráběl lidem nejčastěji skříně, truhlice 
a prádelníky. Mezi dědečkem a panem Zo-
bačem vzniklo přátelství doslova „na život 
a na smrt“. (Dle zápisu v horákovské kroni-
ce, se vrátil domů koncem roku 1918).
Po návratu domů jeho utrpení neskončilo. 
Bolesti hlavy a ochrnutá noha ho nesmírně 
omezovaly v normálním životě. Přesto dál 
pracoval a snažil se zabezpečit rodinu. Rodi-
na strádala existenčně, finančně i psychicky, 
ale nevzdávala to. Jeho žena Alžběta pečova-
la o 3 děti, jeho rodiče a starala se o hospo-
dářství s pomocí zmrzačeného manžela.
Kritická situace nastala po příhodě se stud-
naři. Dědeček objednal dělníky studnaře 
na vykopání studny. Dělníci přišli téměř 
s 3týdenním zpožděním. Když viděli, že 
si mezi tím dědeček vykopal studnu sám, 
zbili ho tak, že mu opět pohmoždili hlavu. 
Tím spustili jeho další problémy. Od té doby 
měl často záchvaty a jeho zdravotní stav se 
zhoršoval.
Po skončení války, dědeček spolu se svými 
sousedy panem Antonínem Opletalem a pa-
nem Vinckem (příjmení se mně nepodařilo 
zjistit) vysadili lípu na počest vyhlášení sa-
mostatného Československa. Lípa dodnes 
stojí, krásná a mohutná, na křižovatce 
v Horákově, u odbočky na Líšeň, naproti 
domu Opletalových. Lípa má vlastně histo-
rickou hodnotu. Několikrát ji chtěli někteří 
představitelé obce Horákova skácet, aby její 
větve, sklánějící se nad silnicí, neohrožovaly 
dopravu. Tyto tři rodiny, vždy lípu uhájily. 
Dodnes je upravována její koruna tak, aby 
větve nesahaly nízko nad silnici.
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Snímek zachycující manžele Kameníkovi je v textu zmiňovaná podoben-
ka, která pana Kameníka provázela po celou dobu války.Pan Alois Kameník starší v uniformě rakousko-uherské armády. 

V roce 1921 se manželům Kameníkovým 
narodilo třetí dítě, dcera Jiřinka (moje 
matka). Maminka a babička Alžběta nám 
často o dědečkovi vyprávěly. Zejména 
jedno vyprávění mně utkvělo v paměti. 
V Horákově se konal ples. Oba moji pra-
rodiče byli společenští a rádi tancovali. 
Dědeček vyzval svoji ženu k tanci. Tančili 
tak, že jednou rukou držel svoji partnerku 
a druhou rukou si předhazoval ochrnutou 
nohu. Ostatní spoluobčané postupně 
přestávali tančit a sledovali tento pár se 
slzami v očích. Pamatovali si dědečka jako 
skvělého tanečníka. 
Dědeček pozvolna ztrácel schopnost starat 
se o rodinu. Záchvaty byly častější, bolesti 
hlavy a nohy, nesnesitelné. Jeho tehdy 10letý 
syn Alois, než šel do školy, dovezl krmení 
pro dobytek. Po vyučování oral s kravami 
a svážel úrodu z polí. Stalo se, že dědeček 
zapomněl, že má ženu a děti. Vzal všechny 
peníze, připravené na zaplacení daní, a odjel 
neznámo kam. Rodina ho nechala hledat. 
Byl nalezen v Praze, dezorientovaný, a ne-
věděl, že má rodinu. Babička neměla čím 
zaplatit daně a exekutor jim odvedl krávu. 
Hrůzy války, zranění, tyfus, zajetí a bez-
ohlednost studnařů vykonaly své. Trvale 

poškodily jeho zdraví a připravily mu utr-
pení. Trpěla s ním celá rodina. Budil se 
v noci a slyšel, jak mu nejmenovaní občané 
z Horákova klepou na okno a říkají mu, 
že je vrah. Vyprávěl, že nejhrůznější z celé 
války byl „boj na bodáky“. Říkal si: „Kama-
ráde, proč se my dva máme zabíjet, když 
jsme si nic zlého neudělali?“ Dědeček byl 
umístěn v léčebně v Černovicích. Nemohl 
existovat bez léků, které mu tlumily zá-
chvaty a pomáhaly mu od krutých bolestí 
hlavy. Babička vlastně nebyla ani vdaná, 
ani rozvedená, ani vdova. Nejen dědeček, 
ale i ona byla nešťastnou obětí nesmyslné, 
kruté války. Tři děti potřebovaly otce, aby se 
o ně staral a žil s nimi doma, ne v léčebně. 
Takových a jim podobných osudů vojáků 
a jejich rodin byly statisíce. 
Do konce svého poměrně dlouhého života 
(dožil se 82 let) neopustil dědeček brány 
nemocnice. Tam přežil i bombardování 
za 2. světové války. Nějaký čas pobýval v lé-
čebně v Rajhradě. Celá rodina a příbuzní 
ho pravidelně navštěvovali. Do Rajhradu 
za ním jezdili na voze taženém koňmi. 
Můj otec Oldřich Poláček po cestě nabíral 
další příbuzné a odvezl je na společnou 
návštěvu. Po opravě černovické nemocnice 

byl dědeček přemístěn zpět. Babička Alž-
běta se z každé návštěvy vracela nešťastná 
a po nocích často plakala. Nejstarší syn 
Alois ji poprosil, aby už před nimi, dětmi 
neplakala, že nemohou v noci spát a že jim 
tím ubližuje. Na své trápení zůstala úplně 
sama. Když už jí zdraví a stáří nedovolovaly 
se potkávat se svým mužem, pokračovala 
v pravidelných návštěvách dcera Jiřinka, 
kterou měl dědeček velmi rád.
Svého dědečka Aloise jsem viděla jen 1x 
v životě ve svých asi 14 letech. Tehdy do lé-
čebny děti nesměly. Stály jsme s maminkou 
před vstupní bránou. Za branou stál štíhlý 
muž s knírkem, v tmavém obleku, s klo-
boukem na hlavě, opíral se o hůl a na svůj 
věk stál rovně a zpříma. Vypadal elegantně. 
Maminka nás seznámila a chvíli jsme si po-
vídali. Zemřel za 3 roky po našem setkání 
v r. 1967. Tehdy jsem toho moc nevěděla 
o 1. světové válce ani o 2. světové válce. 
Jsem šťastná, že patřím ke generaci, která 
války nezažila. Doufám, že to tak zůstane 
nadále i pro naše děti, vnuky, pravnuky 
a další generace. 

Jiřina Kudličková 
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Horákovský hrad a mohyla Hlásnice – 2. díl
Katedra archeologie FF MU v Brně (P. Dres-
ler a P. Milo) provedla v roce 2007 revizní 
geofyzikální průzkum Hlásnice za účelem 
identifikace dalších objektů, které by s ní 
mohly případně ještě souviset a nejsou již 
patrné v dnešním terénu. V této souvislosti 
byla rozpoznána pod reliktem návrší ka-
menná konstrukce oválného tvaru, tvořená 
vápencovými kameny, která se zdá být dosud 
zachována a mohla by dosud krýt vlastní 
pohřební prostor. Jeho porušení předchozím 
historickým amatérským výzkumem dělníků 
K. J. Mašky nebylo z výsledného grafického 
výstupu možné posoudit. Je dokonce možné, 
že vlastní pohřební prostora nemusela být 
porušena v takové míře jak se obecně soudí 
na základě zprávy šlapanského archeologa 
J. Skutila. Z jiných podobných mohyl (např. 
Morašice, Znojmo, Brno-Holásky) víme, 
že pod Hlásnicí se mohla nacházet obdélná 
hrobová jáma (cca 5 x 5 m), která bývá velmi 
často zahloubená pod úroveň terénu (rám-
cově 1 – 1,5 m). V ní je zbudována prostorná 
srubová komora (tzv. „dům mrtvého“), 
vybavená obvykle kostrovým, případně 
žárovým pohřbem, který nemusí být ale 
většinou jedinými. Podobné hroby se stávaly 
obvykle rodinnými kolektivními hrobkami, 
kam byly lidé pohřbívání po několik generací. 
Značná koncentrace vápencových kamenů 
zahrnuje spektrum litotipů, které mají své 
převážné zastoupení západně od Horákova, 
ale hlavně na katastru sousední obce Mokrá. 
Podobnou geologickou stavbu měly i kon-
struce velkých hrobů z Horákova-Macochy, 
Velatic-Vrchních Velikonoc a Podolí-Žuráně. 
Vápenec nebylo nutné nikde těžit v lomech, 
ale stačilo jej jen sesbírat z povrchu plošin, 
kde vystupovaly jako krasové škrapy a dopra-
vit k mohylám. Účelem hromadění kamení 
nebyla jen snaha pozůstalých zabránit pra-
věkým vykradačům v pozdějším vylupování 
bohatších hrobů, ale také snaha o nákladnou 
úpravu náhrobku, který mohl mít ještě 
zvláštní architektonickou dřevo-kamennou 
podobu. O existenci jakýchsi monumentál-
ních nadzemních kamenných staveb/svatyní, 
nebo pohřebních kaplí v okolí Horákova, nás 
informuje výzkum mohutného hrobu z do-
minantního nvrší Vrchních Velikonoc, který 
provedl u Velatic roku 1943 jiříkovský rodák 
J. Poulík (1946). I když byl hrob již v minu-
losti vyloupen, zůstaly nad ním zachovány 
rozsáhlé trosky obdélné kamenné stavby, kte-
rá musela ve své době vzbuzovat u místních 
obyvatel úctu a obdiv. Poloha stavby nebyla 
zvolena náhodně. Zaujímala místo v blízkosti 
starobylé Jantarové stezky, po které putovali 
v době železné směrem k dnešnímu Vyškovu 
dálkoví obchodníci.
Na centrálním Brněnsku, zvláště na jižním 
okraji brněnské kotliny kde leží Brno, bylo 

v nedávných letech prozkoumáno několik 
mohutných starohorákovských hrobů (Br-
no-Horní Heršpice, Modřice, Hrušovany 
u Brna), které obsahovaly pohřby náčelníků 
uložené na symbolických, snad „celodře-
věných“, čtyřkolových vozech. Některé 
bronzové ozdoby, které pokrývaly honosná 
zařízení pro koňské zápřahy, jsou podobné 
nálezům z horákovské Hlásnice. Není tedy 
proč se nedomnívat, že podoba knížecího 
hrobu v Hlásnici byla jiná.
Při obvodu Hlásnice je dosud za nízkého 
svitu slunce patrný širší, vesměs však již 
značně pluhem rozoraný, mělký půlkruhový 
příkop. Tento se na geofyzikálních snímcích 
jeví jako pozůstatek hrazení, které porušilo 
starší podobný, avšak poněkud rozměrnější, 
„mohylový“ útvar. Zdali se jedná o další mo-
hylu, nebo jen o neslehlý odval po výzkumu 
K. J. Mašky, nelze bez terénního výzkumu 
zjistit (někdy se o Hlásnici uvažuje také jako 
o středověké hlásce, kde se stávala stráž 
proti nepříteli v dobách válečných nepokojů, 
např. proti „Turkům“).
Mohyla sama by si jistě zasluhovala řádný 
revizní archeologický výzkum, který by 
umožnil doplnit dokumentaci, která se ne-
dochovala. Jedná se o velký dluh moravské 
archeologie významné památce, která dala 
jméno celé jihomoravské kultuře starší doby 
železné (800 – 450 let př. Kr.).
Další záhadný objekt, hoden opět terénního 
ověření archeology, byl geofyziky zachycen 
při okraji nedalekého lesa. Podle zaměst-
nanců brněnské katedry archeologie se jed-
ná nejspíše o obranný příkop s pravoúhlým 
nárožím, směřující k nedaleké Hlásnici. 
Podobný byl archeology prozkoumán před 
několika lety také na dosud nezastavěné 
ploše jižně motorestu Rohlenka u samoty 
rodiny Velanů. Tehdy bylo zjištěno, že pří-
kop má hrotité dno ležící v hloubce 2,5 – 3 m 
a šířku 3 – 5 m. Zlomky bronzů a keramika 
prokázaly, že náleží do mladší doby bronzo-
vé (velatická fáze kultury středodunajských 
popelnicových polí, tj. cca 1 200 let př. Kr.), 
čímž jej můžeme zařadit mezi nejranější 
objekty tzv. typu „Herenhof“ v celé naší 
republice. V případě objektu z Horákova 
nelze rovněž vyloučit souvislost s velmož-
ským dvorcem, ke kterému by mohla náležet 
mohyla Hlásnice a další menší mohyly, které 
byly kolem ní zkoumány různými archeolo-
gy v minulosti (např. J. Poulík, J. Stávek ad.: 
srv. Poulík 1946; Podborský 1980; Sovová 
2011; Stegmann-Rajtár 1992).
Hlásnice je svým významem podobná neda-
lekému návrší Žuráň, které je jako významný 
kulturní památník „Bitvy tří císařů“ trvale 
zatravněno, a tak chráněno před zhoubným 
dopadem zemědělského pluhu, což u Hlás-
nice dodnes neplatí. V minulosti je Hlásnice 

popisována jako výrazné návrší mající více 
než 25 m v průměru o výšce cca 5 m. Dnes 
z něj zbyla již jen 15 m široká nenápadná 
vyvýšenina, s maximální výškou cca 2,5 m, 
která odolává pluhu jen díky značné koncen-
traci větších kamenů budujících její jádro. 
Ve vztahu k potenciálnímu knížecímu dvorci 
a pravěkému hradisku v trati Horákovský 
hrad, vykazuje prostor Ořechové hory, kde 
se mohylník nalézá, významný prvek roz-
sáhlé sídelně-aglomerační soustavy, kterou 
tvořila sídliště v tratích Nad Humny, Čtvrt-
ky, Půllány, Padělíčky, Remise, pohřebiště 
v trati Ořechová seč, dvorec v trati Ořechová 
hora a hradiště v poloze Horákovský hrad. 
Nedávno archeology prozkoumané objekty 
z tratí Čtvrtky a Padělíčky, první z nich při 
nové rekonstrukci kanalizace v obci, do-
kládají z katastru Horákova plynulý vývoj 
halštatské kultury od jejího časného období 
až po její nejpozdnější stadium. O dosud 
nedoceněné roli kovolitectví a železářství 
ve významu Horákova svědčí také velké od-
lévací kelímky na bronz a korpusy hliněných 
forem na odlévání náramků, které pochází 
z horákovských Čtvrtek z výzkumu suteré-
nu obytné polozemnice. Nálezový soubor 
doplňují zlomky hliněného pláště pece nebo 
výhně, společně se zlomky rudniny, z které 
bylo získáváno hutněním železo.
Současně s evidencí objektů náležejících 
horákovské kultuře se v okolí Mokré-Horá-
kova rýsuje zajímavý sídelní mikroregion 
s doklady vlastních sídelně centralizovaných 
jednotek (Mokrá, Velatice, Tvarožná). Nále-
ží k nim také samostatný subregion s jesky-
němi v údolí Říčky se světoznámou jeskyní 
Pekárnou, která byla v době horákovské kul-
tury hrazena obranným příkopem a nejspíše 
ještě valem doplněným dřevěnou palisádou.
Pokud dosavadní stav výzkumu u Horákova 
shrneme, pak zjišťujeme, že mohyla Hlás-
nice je v současnosti jediným možným po-
tencionálním zdrojem informací o sociální 
úrovni velmožů horákovské kultury v našem 
mikroregionu. Další velké hroby (Horákov-
-Macocha, Velatice-Vrchní Velikonoce), 
které byly odkryty v minulosti archeology, 
byly již dávno v pravěku vyloupeny. Sou-
stavně je narušováno moderními vykradači 
také hradisko Horákovský hrad, odkud mizí 
každoročně do soukromých sbírek nebo pod 
pulty burzovních makléřů řada cenných 
předmětů pravěké i středověké povahy, 
archeologům pak nezbývá než se spokojit 
jen se zlomky keramiky. K cenným nálezům 
dochází rovněž při detektorových průzku-
mech, ty však unikají dalšímu věděckému 
zpracování zcela, což je opravdu škoda.

Petr Kos,Ústav archeologické památkové 
péče Brno, v. v. i.
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Příprava vápenky k provozu. Dovoz suroviny.

Zázemí experimentálního areálu

Pohled do útrob spalovacího kanálu s roštem

Pec při nočním provozu

Obsluha pece za vytrvalého deště

Z nočního pálení první noc

Oživená minulost středověkého vápenictví v Mokré
Ve svém příspěvku bych chtěl informovat 
o jednom výjimečném experimentu, který se 
uskutečnil ve dnech 17.–19. 10. 2014 nedale-
ko obce Mokrá-Horákov. Ve spolupráci s fir-
mou Českomoravský cement, a.s. a Ústavem 
archeologické památkové péče Brno, v.v.i. 
byl realizován workshop, který byl spojen 
s pokusným výpalem vápna ve velkokapa-
citní středověké šestikanálové vápenické 
peci, která byla odkryta archeology v areálu 
mokerského lomu v letech 2005–2013. 
Experiment završil dosavadní dvacetiletou 
éru záchranných archeologických výzkumů 
v lomu Mokrá, jenž bilancují poznatky, které 
dnes řadí naši obec s blízkou cementárnou 
do popředí středoevropské industriální ar-
cheologie a staví ji také na čelní místo v rámci 
velkokapacitní výroby stavebního vápna 
v období vrcholného středověku.
V lomu Mokrá se jednalo v pořadí již o druhý 
experimentálně-archeologický pokus, který 
se zaměřil na zprovoznění originálu archeo-
logického nálezu. Poprvé k tomu došlo roku 
2000, kdy se podařilo obnovit pracovníky 
ÚAPP Brno jednokanálovou vápenickou pec 
z 16. století na „Spálené seči“. Z této doby 
pochází filmový dokument, který vyhotovil 
pro cementárnu Mokrá F. Krpenský. Tehdy se 
podařilo za 30 hodin pálení vyprodukovat cca 
1,5 m3 kusového vápna dobré jakosti.
Nový experiment byl iniciován speciálním 
projektem, který byl předložen vedení lomu 
Mokrá autorem v roce 2013. Jeho úkolem 
bylo poznat klady a zápory provozu jedné 
z největších středověkých vápenických pecí, 
která kdy na brněnském venkově pracovala. 
Tento pokus se v našem regionu řadí svým 

rozsahem k ojedinělým a nelze ani vyloučit, 
že ve stejném druhu zařízení nebyl dosud 
pokusně realizován ani jinde v Evropě. 
O existenci podobných „primitivních“ vá-
penek s více tahovými kanály se dovídáme 
obvykle jen z historických (Marcus Porcius 
Cato) a etnografických pramenů, ale i z ar-
cheologických výzkumů, avšak o jejich 
provozu postrádáme dosud byť jen základní 
informace. Víme jen, že k jejich zrodu došlo 
již v době římské (2.–4. stol. n. l.) v oblasti 
podunajského a rýnského limitu (Švýcarsko, 
Německo, Rakousko, Maďarsko), odkud se 
ve středověku rozšířily také do Českých zemí.
Šestikanálová pec z Mokré („U Lomu“) z 13. 
až 14. století uzavírá vývojovou řadu objektů, 
které se krátce předtím objevily po německé 
kolonizaci v Brně. Pro účely experimentu byla 
pec naložena 90 tunami surového vápence 
(skutečná nosnost měla činit původně cca 
120 tun), z čehož bylo vyrobeno po 63 hodi-
nách usilovného pálení cca 23–25 m3 měkce 
a tvrdě páleného kusového vápna, které bylo 
analyzováno společně se surovinou v labora-
toři mokerské cementárny. Aby mohla v peci 
proběhnout kalcinace, bylo zapotřebí spálit 
cca 65–70 m3 dříví (za podporu odřezky patří 
dík firmě Jaroslav Divácký ze zakázkové vý-
robny nábytku v Horákově), které v potřebné 
kvalitě (buk/habr) zajistila Mendelova les-
nická univerzita v Brně ŠLP Křtiny dovozem 
z pily v Adamově a z vlastních zdrojů (včetně 
vápence) pak rovněž vedení lomu Mokrá.
Experiment byl podpořen i vědecky. Pomocí 
měrných termočlánků (aparaturu zajistil 
Ing. J. Válek, PhD. z ÚTAM AV ČR, v.v.i.) byl 
sledován počáteční proces výpalu, který vedl 

k brzkému startu reakce, která pak mohla být 
udržována až do doby úplného spotřebování 
paliva. Pec žíhala vápenec prostřednictvím 
šesti dvoumetrových roštů při teplotách po-
hybujících se mezi 750 – 1430 °C.
Podobné historické objekty byly dosud zjiš-
těny na katastru naši obce ještě ve čtyřech 
případech, další čtyři se popdařilo objevit 
také na katastrech obcí Ochoz a Hostěnice. 
Jedná se o významnou skupinu rozměrných 
vápenek, jejichž funkci lze nejspíše spojit 
s obdobím budování hradeb města Brna 
a hradu Špilberku (2. polovina 13. – počátek 
14. století) za vlády Přemyslovců – králů Ota-
kara II. a Václava II. Nelze však vyloučit ani 
jejich podíl na výstavbě hradů Horákovského 
a Vildenberka u Pozořic, kde se u druhého po-
stupně vytvořila vlastní soběstačná stavební 
huť s cihelnou a vápenkami.
Přesto že akce nebyla veřejná a měla obohatit 
hlavně znalosti investora a terénní a expe-
rimentální archeologie (ÚAPP Brno, v.v.i., 
Archaia Brno, o.p.s., TM Brno), myslím si, že 
sklidila velký úspěch hlavně u dobrovolných 
příznivců, kteří věnovali nezištně svůj vzácný 
čas vleklým přípravám. Všem, kdo se podíleli 
na tomto zajímavém experimentu, bych chtěl 
za pořadatele moc poděkovat. Nechci veskrze 
jmenovat, neboť bych jistě někoho zapoměl 
zmínit, což by mě moc mrzelo. Jsem rád, že 
se tímto odvážným činem podařilo alespoň 
částečně oživit jedno ze zapomenutých řeme-
sel, které stálo na počátku zrodu obce Mokrá 
a zároveň i nového moderního cementářské-
ho podniku, který je v provozu dodnes.

Petr Kos
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Činnost hasičů obce Mokrá-Horákov v roce 2014
Pro hasiče z Mokré skončil loňský rok již 
13. prosince 2014, kdy se konala Výroční 
valná hromada sboru. Jedná se o členskou 
schůzi, které se kromě čestných a řadových 
členů, našich kolegů a kamarádů z Tluma-
čova, pravidelně zúčastňují i zástupci obce 
a Okresního sdružení hasičů Čech, Moravy 
a Slezska. Na této schůzi se předkládají hod-
notící zprávy o chodu SDH a každých pět let 
se volí nové vedení sboru. Tato volba byla 
hlavním bodem letošní schůze.
V loňském roce naše jednotka vyjela k sedmi 
mimořádným událostem, z toho se čtyři 
nacházely na katastru naší obce. V rámci 
výcviku se vybraní členové jednotky zúčast-
nili pravidelného školení velitelů a strojníků 
ve školícím zařízení Tišnov. Nově čtyři 
členové absolvovali dvoudenní zdravotnický 
kurz. Do našeho vozového parku přibyl 
technický automobil AVIA. Tento vůz jsme 

obdrželi den před schůzí bezplatným převo-
dem od Českomoravského cementu a tímto 
vedení závodu ještě jednou děkujeme.
Na poli sportovním to letos výsledkově ne-
byla žádná sláva. Z šestnácti závodů jsme 
pouze dvakrát stáli na stupních vítězů, a to 
v Šaraticích a Kučerově. Oba stupínky byly 
bronzové. Nově byl náš tým zařazen do Vy-
škovské ligy v požárním útoku. Zúčastnili 
jsme se všech dvanácti soutěží a v celkovém 
hodnocení jsme skončili na pátém místě 
z dvaceti zúčastněných týmů. Příslibem pro 
příští roky je zapojení nových členů, kteří 
zahájili přípravu na nadcházející sezonu již 
v listopadu a pokud jim tento zápal vydrží, 
můžeme se těšit na krásné útoky a nové 
poháry.
Jelikož byl letošní rok rokem volebním nejen 
v rámci obce, ale také u nás hasičů, došlo 
k několika změnám ve vedení sboru. Tou 

hlavní bylo zvolení nového starosty a velite-
le. Funkci starosty převzal po dlouholetém 
vedení sboru Jirkem Škrdlou velitel jednotky 
Michal Janků a na jeho místo byl zvolen Mi-
chal Fasura. Každý, kdo se o hasiče byť jen 
z části zajímá, tak ví, že Jirka odváděl ve své 
funkci maximum. Proto mu za odvedenou 
práci velmi děkujeme a doufáme, že Michal 
na jeho práci naváže a pozvedne pomyslnou 
laťku ještě o pár stupínků výše.
Na závěr Vás zveme na Hasičský ples, který 
se koná 6. 2. 2015. Dále bych poděkoval 
všem našim příznivcům, sponzorům a hlav-
ně vedení obce za jejich podporu a doufáme, 
že naše spolupráce bude pokračovat mini-
málně na stejné úrovni. Do nového roku 
Vám přejeme hodně štěstí, zdraví a úspěchů 
v osobním životě. 

Za hasiče Jaroslav Machek  
a Michal Janků
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Činnost Skautského oddílu v Mokré-Horákově v roce 2014
Rok 2014 začal pro skautský oddíl sbírkou 
Tříkrálovou, na které se již několik let 
podílíme. Poskytli jsme 3 hlídky a přispěli 
na dobrou věc. 
Hned ze začátku roku probíhá registrace 
a ta nám čítala celkem 23 osob: 10 vlčat 
a skautů, 10 světlušek a 3 členy vedení oddí-
lu. V září se náš oddíl rozrostl o 3 vlčata, tak-
že se nás začalo scházet 26. Je to úctyhodné 
číslo, a jelikož bylo krásné počasí tak jsme 
byly hodně venku, takže stísněné prostory 
klubovny nám nevadily. 
Začátek roku je vždy plný příprav na závody, 
rok 2014 závodili světlušky a vlčata. Vlčata 
ještě nebyla plně připravena a sehraná na zá-
vody, takže se závodů účastnila pouze hlídka 
světlušek. Na Střediskovém kole se umístili 
na krásném druhém místě a na okresním 
kole se umístili na místě sedmém z 16 hlí-
dek. Byla tam velká konkurence, a jelikož 
kategorie světlušek je do věku 11 let tak 
samozřejmě měly výhodu starší světlušky. 
Naše osmileté světlušky, ale nezahálely a vy-
daly ze sebe maximum, takže sedmé místo 
je opravdu velký úspěch. Moc jim Gratuluji. 
Také proběhly jednodenní a vícedenní 
výpravy. Začala příprava tábora, který se 

uskutečnil od 13. 7. – 27. 7. 2014 na Dvor-
sku u Kochova (cca 5 km od Letovic). Nesl se 
v duchu Pravěku. Program byl pestrý a děti 
zažily spoustu zábavy a dobrodružství. Star-
ší skauti si vyzkoušeli roli vedoucích družin, 
a jelikož to byli novopečení Rádcové, tak 
svoji roli zvládli na výbornou. 
Na podzim proběhla výprava po okolí Mok-
ré, ale bylo období nachlazení, tak jsme měli 
výpravu skromnou, ale zato jsme si ji užili 
na jedničku. 
V polovině listopadu jsme se dost nepří-
jemně dozvěděli, že prostory kde jsme měli 
klubovnu musí projít rekonstrukcí, tudíž 
jsme se nemohli scházet. Obecní úřad nám 
poskytl nové prostory v Kulturním domě 
v Horákově, díky za ně. Začínáme se zabyd-
lovat a proto klubovny (jsou to dvě místnos-
ti-jedna pro dívky druhá pro chlapce) jsou 
stále ve stavu ne moc útulném, máme hodně 
věcí a málo místa, ale časem se vše spraví 
a my se postupně zabydlíme. 
13. prosince jsme se vypravili do Vídně pro 
Betlémské světlo ve složení: Jana Kvapilová, 
Michaela Kvapilová, Elen Čalkovská, Viki 
Novotný a Honza Kvapil. Byl to úžasný 
zážitek a děti byly nadšené, bylo to pro ně 

něco, co nezažijí každý den. V kostele bylo 
několik stovek skautů z celé Evropy a Ame-
riky. Obřad předání probíhal v anglickém 
a německém jazyce, ale nám to nevadilo, ně-
čemu jsme rozuměli a jiné jsme si domysleli. 
Světlo jsme přivezli v pořádku a do 23. pro-
since se uchovalo u nás Kvapilů, kde jsme 
ho střežili jako oko v hlavě. 20. prosince 
jsme světlo předávali v Brněnské historické 
tramvaji v čase od 10:00-12:00 hodin a pak 
nás střídali skauti z Tvarožné. Hlídku tvořili 
Michaela a Honza Kvapilovi a Tomáš Vítek. 
Opět silný zážitek. No a 23.prosince jsme 
světlo roznášeli po naší obci. Světlo roznáše-
lo 8 hlídek. Naposledy jsme byly v naší staré 
klubovně, kde bylo neútulno, protože zde 
probíhaly úpravy a nebyl tu ani stůl ani židle 
jen velká a malá skříň uprostřed, ale Betlém-
ské světlo nám dodalo teplo a klid na duši. 
Světlo bylo rozdáno a přineslo do mnoha 
domácností v naší obci klid a pohodu při 
štědrovečerním dni. 
Za celý oddíl Mokrá-Horákov Vám přeji 
do Nového roku jen to nejlepší

Jana Kvapilová, vůdce oddílu
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Program a činnost Senior klubu Mokrá ve druhé polovině roku 2014
Během července a srpna byl klub kvůli opra-
vám uzavřen, a tak se naše aktivity přesunu-
ly do přírody.
10. červenec – vycházka na Biotop do Ko-
valovic a setkání se starostou Kovalovic 
na Biotopu. 
31. červenec – vycházka do Velatic. Procház-
ka po Velaticích s doprovodem a výkladem, 
přítel Jaromír Poláček. 
14. srpen – vycházka do Mariánského údolí.
Pro nepříznivé počasí se některé vycházky 
neuskutečnily. Opravy pokračovaly i v září. 
19. září – oslava 35. výročí založení Senior 
klubu v Mokré se konala v prostorách 
restaurace 
U Zbojníka. Velice důstojná oslava s velikou 
účastí. Byli vyznamenáni zasloužilé členky 
a členové klubu. Vystoupení zpěváka Libora 
Pantůčka zpestřilo odpoledne. O hudbu se 
postarali pan Černý a pan Smrž. 
25. září – zájezd do termálních lázní Velký 
Meděr. 
26. září – účastnili v Hostěnicích na taneč-
ním podvečeru. 
I v říjnu pokračovaly opravy, setkání v klubu 
odpadla, ale činnost pokračuje. 
11. říjen – podzimní dostaveníčko 

v restauraci U Zbojníka, k tanci a poslechu 
hrála oblíbená kapela Melodie. 
16. říjen – vycházka do přírody, sraz u Zajíč-
ků, pokračujeme směr Líchy, horákovský les 
se zastávkami u různých památek U chla-
pečka, Muchovy boudy atd. Jako průvodce 
se své funkce velice dobře zhostil Slávek 
Paták. Za to mu účastníci vycházky děkují.
6. listopad – klubové odpoledne znovu 
po čtyřměsíční přestávce v prostorách 
klubu. 
13. listopad – pozvánka do knihovny, kterou 
navštívil ilustrátor Adolf Dudek. Zajímavé 
posezení a ukázky ilustrace. 
14. listopad – taneční podvečer ve Velaticích
20. listopad – beseda-cestování po Rumun-
sku s RNDr. J. Šlezingerovou. 
27. listopad – první adventní neděle – pří-
prava na vánoce – zdobení stromečku.
4. prosinec – vánoční besídka žáků LŠU 
Mokrá
6. prosinec – zájezd do Rakouska – advent 
v Rakousku
11. prosinec – klubové odpoledne
18. prosinec – zpíváme si koledy u stromeč-
ku. Do klubu přišla paní učitelka Kopecká se 
svými žáky. Předvedli vystoupení a scénky 

zaměřené na vánoční svátky. Přítomné seni-
ory velmi zaujali úsměvná vystoupení žáků. 
Velkým potleskem jim poděkovali za hodi-
nové vystoupení. Potom senioři pokračo-
vali zpíváním koled při malém občerstvení. 
Klubové odpoledne se o hodinu protáhlo. 
Potom jsme se loučili s přáním krásně pro-
žitých svátků vánočních. 
Všem příznivcům, přátelům a sponzorům 
a jejich rodinám přejeme hodně zdraví, štěs-
tí a dobré nálady v Novém roce 2015.

Macháček Antonín, 
kronikář Senior klubu Mokrá

Mokrští borci na svých prvních soutěžích v kulturistice
V neděli 16. 11. 2014 jsme se zúčastnili závo-
du v kulturistice, které se konaly v Krnově. Jeli 
jsme v sestavě Michal Fafílek (klasická kultu-
ristika) a Jakub Cenek – physigue (v překladu 
plážový chlapec), trenér Petr Žalud a jako 
řidič a fotograf Petr Sedláček. Byla to naše 
první zkušenost a oba borci tvrdě trénovali 
více jak rok. K tréninku patři tvrdá životosprá-
va a poslední měsíc a půl nezáviděníhodná 
dieta, s pózováním a sestavami. S volbou 
barev nám moc pomohla vicemistryně světa 
v ženské kulturistice Jana Bendova, Která 
byla naši členkou více jak 10 let před svou 
profi kariérou.
GP Krnov jsme brali jako přípravu na GP 
Brno, které se konalo o týden později. Po pří-
jezdu jsme začali nasávat pro nás dosud 
neznámou atmosféru a plně se soustředili 
na výkon na pódiu. A povedlo se. Michal 
v silné konkurenci kategorie nad 30 let po-
stoupil do finále, kde skončil čtvrtý, Kuba přes 
problémy s barvou zabral a skončil druhý. 
To jsme nečekali, bylo to fantastické. Cestou 
domů jsme, už mysleli na další závod o týden 
později v Brně. To znamenalo žádné velké 
oslavy, každý dostal za odměnu hamburger, 
přípitek šampaňského a znovu do diety.
Protože to máme do Líšeňského kulturáku 
kousek, dáváme si v neděli 23. 11. 2014 sraz 
u nás v posilovně a uděláme první úpravy. 

V 10 h vyjíždíme, závodníci Kuba s Michalem, 
trenéři Petr Žalud a Olda Drápal a s námi náš 
doprovodný dorost Adam Fafílek a Dan Žalud. 
Tentokrát bylo závodníků skoro jednou tolik, 
a tak jsme věděli, že to nebude vůbec jednodu-
ché. V rozcvičovně se pohybovali i naši čeští 
reprezentanti (mezi nimi několik mistru světa 
a profesionálů) se svými závodícími svěřenci, 
no prostě úžasná závodní atmosféra. A už jde-
me na to, po skončení první části jsme čekali, 
jestli naši borci postoupili ve svých kategoriích 
do finále mezi nejlepších šest. Po hodině se 
dovídáme, že jsou tam oba a okamžitě začí-
náme přípravu do finále. A je to tady, ve skvěle 

atmosféře (přijelo hodně našich fandu z Mok-
ré) zopakovali kluci výsledky z Krnova. Michal 
ve svých 44 letech skvělé čtvrté místo a Kuba 
vynikající druhé místo. O týden později jsou 
poslední dva závody, obou se účastní ve své 
kategorii physigue do 178 cm jen Kuba Ce-
nek. 29. 11. 2014 v Kutné Hoře Kuba získává 
znovu druhé místo a 30. 11. v Březnici opět 
úžasné druhé místo. 
Od našich borců z Gym Mokrá to byl ten nej-
krásnější dárek k dvacátému výročí založení 
naši posilovny a také reklama pro naši obec. 

Petr Žalud, místopředseda oddílu fitness  
TJ Mokrá-Horákov

Senior klub Mokrá zve seniory z Mokré  
i okolních obcí na

PLES SENIORů
který se koná v sobotu 14. února 2015 
od 16 hodin v Restauraci U Zbojníka 

na sídlišti Mokrá.
K tanci a poslechu zahraje  

oblíbená Melodie.
Vstupné 50 Kč.
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Fitness v Mokré-Horákově 1994–2014
Koncem léta 1994 se několik vyznavačů si-
lových sportů, kondiční kulturistiky a fitness 
aktivit, jmenovitě Oldřich Drápal, Petr Žalud, 
Michal Fafílek, Petr Doležel a Jan Tkadlec, 
obrátilo na starostu obce Mokrá-Horákov 
Františka Pejřila o pomoc při zajištění vhod-
ných prostor pro fitcentrum. V říjnu 1994 
nám byly přiděleny prostory v přízemí KD 
Horákov po bývalé knihovně o rozloze 35m2. 
Cvičební vybavení si členové budoucího fitness 
klubu zajistili z vlastních prostředků. Dlouho 
neudržované prostory nového fitcentra bylo 
nutné v roce 1994 – 1995 upravit. Svépomocí 
a z vlastních finančních zdrojů, za materiální 
podpory obce Mokrá-Horákov, bylo opraveno 
vnitřní zdivo, vymalováno, vybetonovány 
podlahy a rozšířeno cvičební nářadí fitcentra. 
Od pravidelných tréninků nás tehdy v zimě 
1994–95 neodradilo ani nefunkční topení. 
V roce 1996 nám obec Mokrá-Horákov zre-
konstruovala i přilehlé místnosti v přízemí 
levé části KD Horákov, takže jsme měli v říjnu 
1996 k dispozici 75 m2 i se sociálním zaříze-
ním a funkčním topením. Členové budoucího 
fitness klubu, kterých bylo cca 20, a obec 
Mokrá-Horákov znovu zkvalitnili i vybavení 
posilovny. Náklady na provoz jsme hradili 
z vlastních prostředků.
Dne 22. 5. 1997, na základě občanského záko-
níku, vznikl registrací u ministerstva vnitra ČR 
„Fitness club Flex“.
Jako cíl činnosti ve stanovách bylo a je i nadále 
umožnit provozování fitness aktivit (silové, vy-
trvalostní a aerobní sporty, kondiční kulturis-
tiku) členům klubu, propagaci a šíření těchto 
aktivit mezi veřejnost a dosažení pozitivního 
vztahu k tělesné kultuře, inovovaných podle 
nových vědeckých poznatků a potřeb členů 
klubu. 
Dne 16. 6. 1998 rozhodla mimořádná valná 
hromada Fitness clubu Flex o zániku klubu 
sloučením s TJ Cementárna Mokrá k 1.7.1998. 
Naše sloučení v roce 1998 na své valné hroma-
dě potvrdila i TJ Cementárna Mokrá vznikem 
Fitness oddílu TJ. 
K 1. 7. 1998 jsme se přestěhovali do nově zre-
konstruovaných prostor obcí Mokrá-Horákov 
v suterénu Zdravotního střediska o rozloze 
160 m2. Krásná velká místnost fitcentra, šatna 
a sociální zařízení nám umožnilo rozšířit počet 
posilovacích strojů a umožnit tak kvalitnější 
trénink členům oddílu a sportovní vyžití širší 
základně TJ Cementárna Mokrá v naší obci. 
Od roku 2003 do roku 2014 jsme velmi 
podstatně z našich oddílových příspěvků, 
svépomocí a sponzorsky vyměnili a dovybavili 
posilovnu novými cvičebními stroji, činkami, 
stojany, zrcadly a dalším vybavením.
Činnost: V letech 1994–2014 odcvičili členové 
klubu( oddílu) každý rok od cca 2500h v letech 
1994–2002 a cca 5 000h v letech 2003–2014 
Naše fitcentrum využívají ke své zimní 

přípravě i fotbalisté naší obce a děti ze družiny 
ZŠ Mokrá. Nejnavštěvovanější byly hodiny 
kondičního posilování pro ženy pod vedením 
Katky Rubínové, Michaeli Hladké a Aničky 
Vondrouškové. 
Na podzim roku 1999 Oldřich Drápal a Petr 
Žalud absolvovali trenérskou školu Petra Sta-
cha pro instruktory fitness.
Členové: Oddíl měl v roce 1994 12 členů a po-
stupně se rozrůstal. Po roce 2000 měl již vždy 
plnou kapacitu cca 20–25 členů – vzhledem 
k prostorám posilovny. Oddíl od jeho založení 
na veřejnosti zastupoval a jeho předsedou byl 
Oldřich Drápal a místopředseda Petr Žalud.
Ze seznamů členů oddílu kteří v něm působí 
20 let: Oldřich Drápal, Petr Žalud, Michal 
Fafílek, Petr Doležel.
Ze seznamů členů oddílu kteří v něm působili 
více jak 10 let: Milan Haberl, Pavel Tkadlec, 
Kateřina Rubínová, Jana Bendová, Milan 
Uhlíř, Lubomír Švehla, Dan Švehla, Miroslav 
Broďák, Lukáš Brzobohatý, Ondra a Petr 
Charvátovi, Anička Vondroušková a další, kteří 
jsou nebo byli členy více jak 5 let: Jan Tkadlec, 
Karel Šebesta, Michal Brzobohatý, Jakub 
Cenek, Daniela Fantová, Martin Benda, Adam 
Černý, Stanislav Jančik, Michal Mašek, Vojta 
Samec, Petr Mazálek.
Účast  na  soutěžích: 13. 12. 1997 
a 19. 12. 1998 jsme reprezentovali obec 
na Vánočním turnaji družstev silového trojboje 
v Rosicích, kde v roce 1998 svým výkonem 
235 kg ve zvednutí činky ze země (mrtvý tah) 
exceloval Michal Fafílek při osobní váze 82 kg. 
V roce 1998 jsme se zúčastnili několika soutěží 
v armvrestlingu (páka-přetláčení rukou). Dne 
9. 5. 1998 jsme na mistrovství České republiky 
získali medaile v různých kategoriích: zlatou 
medaili Petr Dumpík, bronzovou medaili Petr 
Žalud, Oldřich Drápal, Petr Mazálek.
V letech 1999–2000 jsme se zúčastnili něko-
lika soutěží v armvrestlingu (páka), kde jsme 
dosáhli i předních umístění, a několik soutěží 
jsme i zorganizovali u nás v Mokré-Horákově 
(např. „Starostova ruka 1999“). 
Znovu jsme se zúčastnili Mistrovství ČR v arm-
sportu v Podivíně 22.5.2004 (přetlačování ru-
kou – páka). Muži do 80 kg – pravá ruka 5.–6.
místo Drápal Oldřich a muži do 100 kg – pravá 
ruka 5.–6. Žalud Petr.
Naše členka Jana Bendová od nás přešla 
na profesionální závodní dráhu a získala něko-
lik předních umístění na republikový i evrop-
ských soutěžích Body-Fitness a kulturistice.
2010–2012 Na cyklistických závodech nás 
výtečně reprezentovala Kateřina Rubínová.
V letech 2013 a 2014 se naši členové Jakub 
Cenek, Marek Broďák a Martin Škrdla a Lu-
káš Lazarčík úspěšně účastnili několika akcí 
„Spartan Race“.
V roce 2014 nás úspěšně reprezentovali Mi-
chal Fafílek v kondiční kulturistice mužů nad 

30let (GP Krnov 4.místo a GP Brno 4. místo 
z 11 startujících) a Jakub Cenek v kategorii 
Kondiční physique mužů (GP Krnov 2. místo 
a GP Brno 2.místo z 14 startujících)
Soutěže  naší  posilovny: V roce 2005, 2011, 
2012, 2013 jsme pořádali otevřenou soutěž 
„Ocelový muž Mokrá-Horákov“ a v roce 2014 
„Mokrský ocelák“. Je to soutěž všeobecných 
fyzických testů kondice, která vychází z celo-
republikové soutěžní verze. Smyslem je dát 
všem zájemcům možnost otestovat si stav své 
fyzické kondice prostřednictvím 5 disciplín 
silově-vytrvalostního charakteru. Splněním, 
nebo překročením předepsaných limitů v ka-
ždé disciplíně, získává účastník titul „Ocelový 
muž“ – „Mokrský ocelák“
Disciplíny a limity: TLAK v leže na lavici – muži 
s 65 kg činkou minimální limit 12 opakování 
SHYBY NA HRAZDĚ – minimální limit 
je 8 opakování, LEH-SED za 2 minuty min 
40 opakování, BĚH o délce 5  km minimální 
limit je v průměru rychlost 5,5 min/km (27 min 
30sec), CYKLISTIKA – Horské kolo o délce 
36 km min.limit pro splnění je průměr rychlosti 
24 km/h (1 h 30 min).
V roce 2014 i všichni 4 zakládající členové 
výrazně překročili limity a obdrželi titul „Mok-
rský ocelák“
V prosinci 2010 jsme uskutečnili i oddílovou 
soutěž v silovém trojboji. 
Akce  pořádané  oddílem: Od 1. 6. 2002 
do roku 2014 jsme společně s ASPV TJ Ce-
mentárna Mokrá-Horákov a později s oddílem 
florbalu žen zorganizovali 12krát zábavné od-
poledne pro děti na MDD. Den dětí – den plný 
her a soutěží (disciplíny na stanovištích) zába-
vy (atrakce), ukázek techniky (hasiči, policie, 
vojáci). S hlavními organizátory Oldřichem 
Drápalem, Barborou Švehlovou a Stanislavem 
Kolářem se na této vyhlášené a populární akci 
podílelo mnoho členů naší posilovny, TJ Mok-
rá-Horákov a hasičů pod patronací obce Mok-
rá-Horákov s návštěvností od 150–230 dětí.
Spolupořádáme od roku 2010 s TJ Mokrá-
-Horákov populární turistický pochod a cyk-
lo-vyjížďku moravským krasem „A jdem“ 
„A jedem“.
Každý rok od roku 2002 do 2014 jsme orga-
nizovali soutěž v „páce“ pro veřejnost na dis-
kotékách, Country večerech a motosrazech 
s ukázkami trhání telefonních seznamů v obsa-
zení Oldřich Drápal, Petr Žalud, Milan Haberl, 
Michal Fafílek a Mirek Broďák.
Financování: Naši činnost a vybavení fitcentra 
od roku 1994 do 2014 si cca z 90 % zabezpečili 
členové oddílu vlastními oddílovými příspěvky 
a dary sponzorů. Zbývající finanční prostředky 
jsme prostřednictvím TJ Mokrá-Horákov 
obdrželi z obce Mokrá-Horákov, stejně jako 
i podporu pro prostory fitcentra. 

Oldřich Drápal, předseda fitness oddílu TJ 
Mokrá-Horákov
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Nový webový projekt informuje o aktuálním dění na Šlapanicku
Rádi bychom Vám představili nový portál 
www.Slapanicko.info, ve kterém budeme 
informovat o všem, co se v tomto regionu 
děje. Po více než dvou letech úspěšného 
provozu dvanácti regionálních portálů 
na Brněnsku a Vysočině rozšiřujeme naši 
rodinu o tři portály – Vyškovsko, Šlapanicko 
a Slavkovsko. Na portálech najdete to nejdů-
ležitější z regionu – od nejnovějších zpráv, 
přes kulturní události, až po sport a politiku. 
Naše zaběhnuté portály se během dvou let 

vypracovaly na nejnavštěvovanější webové 
stránky regionu a stejného cíle bychom rádi 
dosáhli také u tří nových portálů.
Denně aktualizujeme databázi zaměstnání 
a brigád na Šlapanicku. Zdarma nabízíme 
možnost vložit inzerát a firmy se mohou 
bezplatně zaregistrovat v nejobsáhlějším 
katalogu v regionu. Pořadatelé a organizá-
toři u nás mohou zveřejnit pozvánky na své 
akce. 
Všechny portály jsou úzce provázány 

s Facebookem. Články pravidelně publiku-
jeme na našich Facebookových stránkách, 
navíc si naši čtenáři mohou sami ‘lajknout’ 
vybrané články. Ty se potom zobrazí i jejich 
přátelům. Čtenáři navíc pravidelně soutěží 
o hodnotné ceny. 
Rádi Vás uvítáme na našich portálech, ať 
už jste naším čtenářem, inzerentem či part-
nerem. S každým zájemcem o spolupráci 
komunikujeme individuálně a rádi splníme 
vaše požadavky.
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Autocentrum K.E.I. radí…
Stali jste se účastníkem dopravní nehody? Dejte si pozor na lovce nehod.
1. Kdo jsou tzv. Lovci nehod?
Při nehodě vypadají jako pomocníci v nouzi, 
ale jsou to manipulátoři, kteří z řidičů mnoh-
dy vytáhnou jen velké peníze za předražené 
sazby za zapůjčení náhradního vozu. Navíc 
řidič ani mnohdy neví, kde se poškozený 
vůz opravuje a často se jedná o pochybnou 
kvalitu. Podvodu se však ve smyslu zákona 
nedopouštějí. Řeč je o firmičkách, které 
krouží po silnicích s osobními či nákladními 
odtahovými vozy a říkají si nehodová 
služba.

2. Spoléhejte na svoji pojišťovnu
Zásadní věcí je při dopravní nehodě nepod-
lehnout tlaku tzv. lovce nehod a postupovat 
standardní cestou. U každé dopravní 
nehody hraje svoji roli nervozita, rozrušení 
a stres. Toho však zmínění lovci nehod zne-
užívají. Je tedy vždy potřeba vědět, co dělat 
i v těchto situacích. Každý řidič má ve voze 
doklady od své pojišťovny, kde je uvedené 
telefonní číslo s NON STOP asistenční služ-
bou. Pokud zavolá na toto číslo, pojišťovna 
se o vše postará.

3.  Společně  chráníme  Vaše  zájmy 
a finance

Pojišťovny se v této ožehavé otázce spojili 
s poctivými servisy a spolupracují na eli-
minaci těchto nekalých praktik. Každá po-
jišťovna má své asistenční služby, které 
jsou důkladně prověřovány a velmi pečlivě 
vybírány tak, aby byla zajištěna odborná 
a kvalifikovaná pomoc motoristům v nouzi.

4. Na závěr…
Jeden případ z tisíců: Řidiče zažalovala 
jistá nehodová služba o téměř 12 000 Kč 
za pronájem náhradního vozu. To bylo za-
půjčeno za 1 963 Kč za den, ovšem obvyklá 

cena za zapůjčení srovnatelného vozu se 
pohybovala od 553 Kč do 1 064 Kč za den. 
Řidič sice podal odpor proti žalobě, jenže 
spor prohrál kvůli nevýhodně podepsané 
smlouvě. Musel zaplatit nejen 12 000 Kč, ale 
i náklady na řízení, které se vyšplhaly na dal-
ších 13 000 Kč. Proto vždy v případě nehody 
kontaktujte svoji pojišťovnu. 

Proč mýt vůz pravidelně a jakým způsobem? 
Poradíme příště.
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